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Jak to bude s dopravou po zprovoznění 
metra v Letňanech?

Rada Městské části Praha 19 se podrobně zabývala návrhem 
ROPID k organizaci dopravy na území naší městské části po zpro-
voznění nového úseku metra „C“ do Letňan. Návrh ROPID byl 
radou jednoznačně odmítnut jako nevyhovující. Dle názoru rady 
by došlo ke zhoršení již tak nevyhovujícího stavu, a to především 
u klíčové linky č. 185. Také návrhy předložené komisí dopravy, 
která se snažila najít při jednání s ROPID oboustranně vyhovující 
kompromis, považovala rada za nedostatečné. Z tohoto důvodu 
vedl starosta městské části jednání s odborníkem na organizaci 
pražské integrované dopravy. Cílem této spolupráce bylo zpraco-
vání odborně fundované oponentní studie k návrhu ROPID. Z této 
studie pak vyplynuly následující základní požadavky vůči ROPID, 
které rada přijala za své:
1. linka č. 185 – požadujeme, aby byla zachována současná trasa 

linky přes Klíčov, a to s nově navrhovanými intervaly (7,5-20-10 
min.). Veškeré spoje linky 185 musí končit ve stanici Palmovka. 
Dále požadujeme, aby každý druhý spoj této linky měl prodlouženu 
trasu od Leteckých opraven do Miškovic, kde je již funkční koneč-
ná zastávka MHD. Tím by došlo k obsloužení nové výstavby na 
Semilské v intervalech 15 min. (ve špičce). Zároveň tím odpadne 
nutnost budování nové konečné zastávky u hřbitova.

2. linka č. 186 – požadujeme posílení této linky v ranní dopravní 
špičce vloženými spoji linky 269.

3. linka č. 259 – požadujeme zachování konečné stanice v za-
stávce Českomoravská.

4. linka č. 280 – zde souhlasíme s návrhem ROPID na posílení 
linky na intervaly 60 min. (pracovní den).
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Omlouváme se našim čtenářům za zpožděné vydá-
ní z důvodu aktuálních informací, které bylo třeba 
v tomto čísle uveřejnit.
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5. linka č. 110 – v případě, že bude zachována současná trasa 
linky 185, nebudeme trvat na zachování málo využívané linky 
č. 110 do Kbel. Na linku 110 bude možné přestoupit ve stanici 
Čakovická. Zde bude tato linka k dispozici v intervalech 6 min.  
tedy výrazně častěji než v současné době.

6. linka č. 202 - bez připomínek (zachování současného stavu).
Výše uvedené požadavky na vedení linek MHD byly přeloženy 
radnímu hl. m. Prahy pro dopravu R. Štajnerovi a následně i firmě 
ROPID. Neočekáváme, že jednání v této věci budou jednoduchá, 
nicméně na předložených požadavcích budou zástupci městské 
části trvat. Věříme, že se tato složitá jednání podaří dotáhnout do 
zdárného konce ku prospěchu všech občanů naší městské části.
V příloze vám přinášíme mapku vedení linek MHD dle současného 
návrhu firmy ROPID.

 Vladimír Bílek
 OŽPD

Zprávy z Rady MČ Praha 19
Hlavními body k projednání se zástupci Odboru městského inves-
tora hl. m. Prahy (OMI) ohledně staveb technické vybavenosti na 
našem území, které se uskutečnilo 11. 3. 2008 byly tyto:
Propojovací komunikace Toužimská – Mladoboleslavská, 
Komunikace Toužimská. Stavební úřad vydal souhlas dělením 
pozemků pro výkupy komunikací. Na MHMP byla projednána 
dokumentace pro výběr zhotovitele 1. části stavby. 
V rámci Generelu dopravy předložil mandatář návrh úpravy 
místního dopravního značení.
Byl zpracován a předložen návrh revitalizace ulice Katusická, a to 
ve dvou variantách, který navazuje na již provedenou rekonstrukci, 
a týká se zejména systému dopravního řešení. Tato řešení budou 
nyní projednávána a následně bude předáno stanovisko mandatáři 
stavby. 
Žádosti o povolení na akce veřejné osvětlení v ulici Toužimská 
– směrem na Letňany a přechod v ulici Hornopočernické – v ohy-
bu k ulici Krnské budou podány do konce března. 
Akce rekonstrukce ulice Všejanské byla rozběhnuta, mandatář 
bude informovat o zahájení stavby.
Na zhotovitele rekonstrukce ulice Semilské již bylo na HMP 
zahájeno výběrové řízení. Na tuto akci navazuje projekt světelné 
křižovatky Semilská × Toužimská a městská část trvale prosazuje 
plynulé navázání těchto akcí tak, aby došlo ke společné realizaci 
jak této důležité tepny, tak i k řešení klíčové křižovatky spolu se 
světelnou signalizací 
V souvislosti s projednáváním stavby konečné zastávky autobu-
sů MHD v ulici Semilská – před hřbitovem – byla dopravnímu 
podniku zaslána žádost o vydání písemného stanoviska k upřesnění 
provozních podmínek.
Dne 22. 2. se uskutečnilo mimořádné jednání rady, které se zabý-
valo informacemi o plánovaném záměru podniku LOM ohledně 
přestěhování jeho činnosti na území letiště Kbely. To by bylo spo-
jeno s vybudováním dvou opravárenských hal, ve kterých by LOM 
prováděl opravy a další úpravy ruských vrtulníků MI 17 a MI 
171. Vybíráme pro vás nejzásadnější a nejpodstatnější část usnesení 
- Rada vyslovila zásadní nesouhlas s rozšiřováním činnosti na letišti 
Kbely, žádá zpřístupnění certifikátů emisí a hlučnosti motorů těchto 
strojů, pokládá zřízení tohoto průmyslového komplexu za zvýšené 
bezpečnostní a ekologické riziko, a to i v souvislosti s plánovaným 
výcvikem posádek a přítomností expertů-projektantů ze států mimo 
země NATO či EU. Celé obsáhlé usnesení bylo zasláno vedení hl. 

m. Prahy, Parlamentu ČR, českému zástupci v NATO, starostům 
dotčených městských částí a místním ekologickým iniciativám. 
Se starosty okolních MČ byly dohodnuty zásadní otázky, které by 
měly být vedením LOMu zodpovězeny a z toho bude vyvozován 
další postup. Budeme vás následně informovat.
Po vyhodnocení zkušeností se zastávkou MHD na zna-
mení „Huntířovská“ a v souladu s žádostí občanů DPS 
Mladoboleslavská  byla zaslána žádost dopravnímu podniku na 
znovuzavedení režimu této zastávky bez potřeby dávat znamení.
Proběhlo nelehké jednání se zástupci ROPID ohledně režimu 
MHD po zprovoznění trasy metra do Letňan. Vyslovili jsme 
nesouhlas  a žádáme posílení spojů. Jednání stále pokračují, a proto 
vám doposud nemůžeme dát konečné jízdní řády. Doufáme ale , že 
ještě do zahájení provozu metra v květnu budeme mít zpřesněné 
informace.
V rámci jednání s realizátorem golfového hřiště – společností České 
nemovitosti – byla upřesněna trasa cyklostezky podél hřiště podél 
ulice Mladoboleslavská směrem na Vinoř.
Odboru životního prostředí byl zadán úkol provedení pasportiza-
ce všech dětských hřišť na území Kbel. V rámci této kontroly 
a zjištění, zda hřiště odpovídá bezpečnostním předpisům EU, bude 
provedeno šetření s výhledem na jejich další dobudování či rozvoj 
a v neposlední řadě po zkušenostech s vichřicí Emma pak zjištění 
stavu porostů a dřevin v okolí hřišť.
Na svém jednání dne 12. 2. se rada zabývala otázkou další spo-
lupráce s firmou Prothermic, která zajišťuje vytápění a dodávku 
teplé vody pro naše bytové a nebytové domy. Po provedení analýzy 
cenové nabídky pro tento rok rada po pečlivém uvážení přistoupila 
k půlroční výpovědi ze smlouvy s touto firmou a zahájila kroky ke 
spolupráci s Pražskou teplárenskou s variantou provádění vytápění 
vlastním střediskem s vyhlídkou úspor a zlevnění jak pro městskou 
část, tak pro odběratele a občany Kbel. Dodávka tepla pod „no-
vou hlavičkou“ by se mohla uskutečnit  na podzim t. r. Včas vás 
budeme informovat.
Rada vyslovila nesouhlas s žádostí o umístění sběrných surovin 
vedle budovy Motorestu s vjezdem z ulice Mladoboleslavské (dříve 
umístěna mobilní čerpací stanice). Rada s ohledem na okolní zá-
stavbu a dopravní hledisko vyhodnotila umístění jako nevhodné.
Po oznámení výsledků roční míry inflace za loňský rok přistoupila 
městská část k valorizaci nájemného v nebytových prostorách ve 
výši 2,8 %.
Rada stanovila novou výši úhrady za docházku do předškolního 
zařízení pro tento rok, tedy za pobyt dítěte v mateřské školce. 
Výše poplatku je stanovena vyhláškou a v souladu s touto právní 
úpravou byl propočten poplatek pro jedno dítě na výši 480,- Kč/
kalendářní měsíc.  
Již minule jsme vás informovali o skutečnosti, že městská část 
byla nucena z důvodu nepříznivého dotačního zajištění přistou-
pit k rozpočtovému provizoriu na období leden až březen 2008. 
Starosta vedl intenzivní jednání s vedením hl. m. Prahy a zároveň 
jsme požádali o dorovnání dotací s tím, že se současným obje-
mem příjmů nejsme schopni pokrýt výdaje ve výši 5 milionů 
800 tis. Kč, což představuje například celé odvětví školství či 
životní prostředí. Žádost byla projednána Radou hl. m. Prahy dne 
25. 3. a s výsledkem pokrytí financování v odvětví životního pro-
středí a v oblasti investic do bytového fondu. Rozpočet upravený 
v souladu s rozhodnutím Rady HMP byl následně projednán na 
7. zasedání Zastupitelstva MČ Praha 19, a to s objemem výdajů ve 
výši 46 milionů 412 tis. Kč.
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Z deníku starosty

Zasedání Zastupitelstva MČ Praha 19
Ve středu 26. 3. se uskutečnilo od 16 hodin zasedání Zastupitelstva 
MČ Praha 19 v Lidového domě. Hlavními body programu byly :
- Rozpočet MČ Praha 19 na rok 2008,
- Prodeje pozemků,
- Věcná břemena,
- Změny územního plánu,
- Diskuze.
Usnesení z tohoto jednání spolu se zprávou o činnosti rady nalez-
nete přibližně za 14 dní na našem webu. 

Ivana Šestáková
zástupce starosty

výpis nejdůležitějších jednání
• 29. 1. se uskutečnila schůzka pana starosty se zástupci firmy TSK 

(Technická správa komunikací) ohledně zadání laboratorního 
posouzení stavu místních komunikací. Důvodem jednání byla 
v některých případech zřejmě nekvalitně provedená práce.

 Tentýž den se v 15.00 hodin pan starosta zúčastnil setkání sta-
rostů spolu s náměstkem ministra vnitra p. Zajíčkem ve věci 
zavádění systému Czech point. Náš úřad obdržel od ministra 
vnitra a předsedy vlády ocenění za spolupráci a pracovní výkon 
při realizaci tohoto projektu. Na naší radnici je tento systém 
hojně využíván občany, kteří nyní nemusí pro získávání výpisů 
jezdit po různých úřadech v Praze. Jedná se o výpisy z Katastru 
nemovitostí, z Obchodního rejstříku, Živnostenského rejstříku 
a z Rejstříku trestů. Podrobnější informace k projektu jsou k dis-
pozici na http://www.czechpoint.cz/, http://www.praha19.cz/ či 
na informační tabuli v hlavní budově úřadu.

• Dne 31. 1. –se pan starosta setkal se seniory v DPS 
Mladoboleslavská ve věci jejich plateb za služby a energie. 
Na základě tohoto jednání byla nařízena kontrola celkového 
výběru těchto poplatků a byla učiněna opatření, která tyto 
energie sníží.

• Dne 4. 2. byla na schůzce našeho pana starosty s radním HMP 
p. Janečkem projednána budoucnost vyplácení státních sociál-
ních dávek od 1. 1. 2009. Od tohoto data vzhledem k potřebě 
sjednocení agendy v Praze přebírá „dávkařky“- tj. pracovnice 
určené k výkonu stát. soc. podpory Úřad práce HMP. Pro 
občany ovšem zůstává vše beze změn, tyto pracovnice budou 
nadále ve svých kancelářích jako doposud.

• V Bezpečnostní komisi MČ Praha 19 byla dne 10. 2. nařízena 
bezpečnostní akce ke kontrole dopravního značení zákazu 
vjezdu nákladních automobilů přes Satalice. Umístěním této 
značky byl přerušen tranzit i přes naši městskou část, a tak do-
šlo k poklesu nákladní dopravy v trase Toužimská – Semilská 
– Vrchlabská.

• V týdnu od 11. 2. do 18. 2. se uskutečnila řada jednání ohledně 
plánů podniku LOM Praha vystavět na letišti Kbely 2 nové 
průmyslové haly (tj. 2 nové letecké továrny) určené především 
na opravu ruských vrtulníků. Radnice je přesvědčena, že by roz-
hodně došlo k obtěžování občanů zvýšením hlukové a emisní 
zátěže. Též nezanedbatelná jsou i bezpečnostní rizika, protože 
LOM Praha počítá s dodávkami nejen do zemí EU a NATO, 
ale též do muslimských států, to vše absurdně za přítomnosti 
ruských voj. přidělenců. Městská část, včetně sousedních obcí, 
se tudíž staví jednoznačně proti. Petici občanů proti výše uve-

deným aktivitám podepsalo prozatím přes tisíc občanů Kbel, 
Satalic a Vinoře.

• 18. 2. proběhlo zasedání Bezpečnostního výboru Hl. m. Prahy, 
jehož je starosta předsedou, kde byly vyhodnoceny bezpečnost-
ní složky za rok 2007.

• Na setkání starosty s architekty dne 19. 2. se řešila možnost 
výstavby na restituovaných pozemcích při ul. Hůlkova.

• Výbor rozvoje Hl. m. Prahy, kde je starosta členem, se dne 
21. 2. zabýval ucelováním a dokončováním změn Územního 
plánu HMP a přípravou stanovených podmínek na tvorbu ÚP 
na období 2010-2020.

• Dne 22. 2. proběhla schůzka s majitelem pozemku Kbely střed 
ve věci posouzení tzv. historického jádra naší městské části.

• První koordinace k rozpočtu MČ Praha 19 dne 26. 2. směřovala 
zejména k požadavku vůči hl. m. Praze ve věci dotace naší 
městské části.

• Starosta na setkání s firmou SKANSKA a zástupci radnice 
včetně stavebního úřadu 3. 3. řešil napojení sítí v návaznos-
ti na urbanistické řešení nové výstavby v prostoru při ul. 
Mladoboleslavská.

• Dne 3. 3. bylo zahájeno jednání starosty s dopravním specia-
listou ve věci posílení autobusových spojů MHD.

• Dne 4. 3. pan starosta spolu s panem místostarostou Olmrem 
vedl jednání na OMI (odbor městského investora) ve věci 
uplatnění požadovaných finančních prostředků na rok 2006 
a jejich rekapitulace – technická vybavenost.

• Bezpečnostní komise dne 5. 3. pod vedením pana starosty 
vyhodnotila množství průjezdů automobilů naší obcí, jejichž 
počet evidují měřicí radary.

• Dne 6. 3. svolal pan starosta jednání se starosty okolních obcí 
k diskuzi ve věci kbelského letiště a s tím souvisejícího projektu 
podniku LOM Praha. Tohoto jednání se též zúčastnili zástupci 
kbelských občanských sdružení, ředitel i další zástupci LOM 
Praha a celé jednání bylo medializováno. Na základě získaných 
informací z jednání jsou zástupci MČ ještě více přesvědčeni, že 
tento absurdní a pro nás neakceptovatelný projekt není možné 
z více důvodů připustit.

• Tentýž den se starosta zúčastnil Výboru infrastruktury HMP, kde 
byla schválena pravidla přijímání nového územního plánu.

• Od data 10. 3. do 12. 3. uskutečnil pan starosta řadu různých 
návštěv odborníků na sovětské vrtulníky (MI 6 – MI 171).

• Z titulu funkce předsedy Bezpečnostního výboru HMP provedl 
pan starosta spolu s odborníky dne 13. 3. kontrolu po předešlém 
zahoření a evakuaci nákupního střediska Palladium.

• Dne 14. 3. Rada MČ Praha 19 schvaluje předběžný návrh 
rozpočtu s podmínkou uplatnění dotace HMP.

• Další setkání našeho starosty a starostů okolních obcí ve věci 
koncipace otázek pro ředitele LOM Praha ve věci jejich redis-
lokace do Kbel se uskutečnilo dne 18. 3.

• Dne 20. 3. představil na radnici majitel většiny pozemků v lo-
kalitě Kbely centrum navržený projekt hasičárny. MČ obdržela 
dotaci HMP 20 mil. Kč na její výstavbu. Za to patří velký dík 
nám. primátora Mgr. Blažkovi.

• V druhém kole jednání starosty s firmou ROPID ohledně auto-
busových linek MHD se dne 25. 3. stanovily jasné požadavky 
naší městské části.

• Dne 25. 3. proběhla schůzka starosty a místostarostky pro 
oblast rozpočtu I. Šestákové s primátorem HMP k projednání 
dotací pro naši městskou část. Výsledkem bylo získání dotací 
z HMP – 3 mil. Kč pro oblast životního prostředí a 3 mil. Kč 
do bytového fondu.
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Informační měření rychlosti v MČ Praha 19
V naší městské části bylo instalováno 5 informačních měřičů 
okamžité rychlosti. Díky zvolené technologii je možné získávat 
z těchto měřičů různé informace jako rychlost vozidla ve směru ra-
daru, rychlost vozidla v protisměru, počet vozidel v obou směrech, 
počet vozidel překračujících danou rychlost, rozložení průjezdu 
vozidel v daném časovém období, rozložení rychlostí v časovém 
období, intenzitu dopravy v jednotlivých směrech a další grafy. 
Výstupy z informačních radarů jsou využity při jednání komise 
dopravy, jejímž členem je také zástupce městské policie, a s ním je 

projednáván návrh na měření rychlosti městskou policií v místech 
a časech, kdy dochází k nejčastějšímu překračování rychlosti. Dále 
na základě těchto výstupů jednáme s PČR DI o případné úpravě 
dopravního značení, nyní například v ulici Hornopočernická. 
Výstupy z radaru v ulici Toužimská jsme využili k podpoře poža-
davku, aby při rekonstrukci křižovatky Toužimská-Semilská, která 
se připravuje na prázdninové měsíce letošního roku, byla v této 
křižovatce instalována světelná signalizace. 

Umístění radarů:

1. Mladoboleslavská u kasáren směr ze Kbel poč.vozidel v obou směrech 17. 2. 08 – 5095 voz. 18. 2. 08 – 4131 voz.
2. Toužimská u školy směr do Kbel poč.vozidel v obou směrech 17. 2. 08 – 3346 voz. 18. 2. 08 – 2533 voz. 
3. Semilská u Zamašské směr do Kbel poč.vozidel v obou směrech 7. 2. 08 – 2099 voz. 18. 2. 08 – 2153 voz.
4. Hornopočernická u Rokytnické směr do Kbel poč.vozidel v obou směrech 17. 2. 08 – 3737 voz. 18. 2. 08 – 6043 voz. 
5. Mladoboleslavská u Motorestu směr do Kbel poč.vozidel v obou smšrech 17. 2. 08 – 5331 voz. 18. 2. 08 – 3729 voz.

Radar č.2 Toužimská u školy 17. 2. 2008 0.00 – 17. 2. 2008 23.59 neděle

Počet vozidel v obou směrech 3346 rychlost do 50 km/h 1838 vozidel rychlost nad 100 km/h 6 vozidel
Počet vozidel ve směru radaru 1595 rychlost do 50 km/h 937 vozidel rychlost nad 90 km/h 15 vozidel
Počet vozidel v protisměru 1751 rychlost do 50 km/h 901 vozidel rychlost  nad 90 km/h 10 vozidel

Z přehledu je možné zjistit, že jednou z nejvíce zatížených ko-
munikací v naší městské části s největším nárůstem dopravy je 
komunikace 2. třídy Trabantská-Hornopočernická, což se také 
projevuje na jejím stavu. Již bylo zahájeno jednání se správcem 

této komunikace TSK Praha o její rekonstrukci, což v současné 
době naráží na nedostatek finančních prostředků přidělených pro 
TSK. 

Bílek V. OŽPD

Velkoobjemové kontejnery 2008
Kontejnery budou přistaveny vždy ve 14 hodin a odvezeny nej-
později v 17 hodin.

DUBEN 21. 4. Chotětovská × Toužimská

28. 4. Nouzovské náměstí

29. 4. Sojovická

KVĚTEN 5. 5. Železnobrodská × Pelnářova

12. 5. Dalešická × Svijanská

19. 5. Martinická × Žacléřská

26. 5. Novákovo náměstí

ČERVEN 2. 6. Nymburská × Semčická

9. 6. Libichovská × Miletínská

16. 6. Xaverovská × Borovnická

23. 6. Bakovská

KONTEJNERY JSOU URČENY POUZE FYZICKÝM OSOBÁM 
BYDLÍCÍM NA ÚZEMÍ NAŠÍ MĚSTSKÉ ČÁSTI (KBELY). 
PODNIKATELÉ MAJÍ POVINNOST ZE ZÁKONA Č. 185/2001 
SB. ZAJISTIT SI ODVOZ ODPADU VZNIKLÉHO SVOU 
ČINNOSTÍ NA VLASTNÍ NÁKLADY.

Prodám řadovou garáž č. 36 v Železnobrodské 
ulici. Informace na telefonu 286 851 680

ELEKTRIKÁŘSKÉ A STAVEBNÍ PRÁCE
KOMPLETNÍ REKONSTRUKCE BYTŮ, BYTOVÝCH 

JADER A KUCHYNÍ
Elektroinstalační, zednické, obkladačské a instalatérské práce 

na klíč dle požadavků kuchyňských studií a zákazníků
Svoboda a Nejtek s.r.o., 283 931 344, 603 801 377, 604 203 243 

www.svobodaanejtek.wz.cz

• Dne 26. 3. proběhlo jednání u ředitele městského investora HMP 
a hlavním tématem bylo dokončení poslední části rekonstrukce 
komunikací v lokalitě křižovatky Semilská a Toužimská.

• Pan starosta předal radnímu HMP pro dopravu panu Radovanu 
Šteinerovi dne 27. 3. hotovou studii autobusové dopravy, jež se 
v mnohém neshoduje s předloženým návrhem firmy ROPID. 
Ze strany pana radního HMP byla přislíbena podpora tohoto 
materiálu s požadavky naší MČ.

Důležitá informace z radnice:
S ohledem na devastaci dětského hřiště za hotelem Erko a kvůli 
neukázněnosti některých našich pejskařů bude v tomto pro-
storu v brzké době instalována kamera s přímým přenosem 
signálu do počítače na radnici. Slušní občané a majitelé psů se 
bát nemusí a ti neslušní se mohou v brzké době divit.
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Zprávy z Bezpečnostní komise MČ Praha 19 (BK) konané dne 5. 3. 2008
Hlavními tématy bezpečnostní komise byla “vichřice Emma“ a “preventivní akce KŠ“
“vichřice Emma“
O víkendu od pátku 29. února do neděle 2. března bylo území ČR za-
saženo vichřicí Emma, která působila rozsáhlé materiální škody. 
V sobotu 1. března zasáhla tato silná vichřice i oblast Kbel, když asi 
desetiminutová kulminace aktivit tohoto živlu nastala cca kolem 10. 
hodiny, kdy také došlo k vyvrácení stromu v parku u rybníku. Jak je 
vidět na fotografii, tak se strom silou větru složil na zde se nacházející 
dětské hřiště. V danou chvíli se naštěstí nikdo na tomto hřišti nevysky-
toval, a tak došlo jen k materiálním škodám menšího rozsahu. 
Toto varování přírody však nebere BK na lehkou váhu, a proto bylo 
rozhodnuto zajistit prověření všech kbelských dětských hřišť.

“preventivní akce KŠ“
Na základě pokynu předsedy Krizového štábu MČ Praha 19 Pavla 
Žďárského byla 13. března zahájena preventivní akce s cílem reagovat 
na situaci, kdy se v katastru obce objevil případ obtěžování nezletilých 
neznámými muži. Tato akce probíhala celkem ve třech dnech, kdy se 
ve dvou dnech členové štábu primárně zabývali monitoringem prostoru a prevencí prostřednictvím pohybu osob v reflexních bundách. 
Třetí den došlo v taktickém zájmu k upuštění od preventivního motivu, tj. pohybu osob v bundách. 
V rámci akce byly vytěženy informace, které by případně mohly sloužit policejním složkám jako podpůrný prvek jejich práce.
Další témata ve zkratce:

Krádeže aut
• BK klade důraz na pátrání po pachateli krádeží vozidel.
• BK ukládá veliteli MP a vyzývá velitele PČR vzhledem ke krádežím vozidel k  posílení hlídek v obvodu Prahy 19.

Podněty občanů 
• BK vyzývá velitele PČR a MP ke zvýšenému monitorování situace kolem přechodu u autobusové zastávky Nymburská, zejména 

doporučuje měření rychlosti vozidel.

Také bylo v rámci zasedání BK
• vyjádřeno uspokojení nad postupem policie v situaci, při které bylo zajištěno několik osob ve věku mladistvých (jedna nezletilá) 

pod vlivem alkoholu.

Z policejních svodek:
Městská policie hl. m. Prahy (MP) souhrnně vykázala za únor 2008 v oblasti dopravy 47 přestupků překročení rychlosti. Dále bylo 
MP řešeno mimo další pracovní agendu 12 případů parkování na chodníku, několik případů rušení nočního klidu, znečišťování silnic 
vozidly staveb a také množství pochybení majitelů psů.
Místní oddělení Policie ČR Čakovice (PČR), které spravuje mimo jiné celý správní obvod MČ Praha 19, uvádí ve svém měsíčním sou-
hrnu za únor 2008 pouze za Kbely 17 trestních věcí včetně čtyř pokusů a dokonaných činů krádeží vozidel. Krádež vozidla či vloupání 
do vozidla byla hlášena i ze Satalic a Vinoře. K tomuto zaujala stanovisko i BK, jak je uvedeno výše.

M. Hrubčík, tajemník BK

Mimořádná okamžitá pomoc z důvodu vážné mimořádné události

Během víkendu 1. – 2. 3. došlo na území celé ČR ke škodám na 
majetku způsobených silným větrem. Zákon o pomoci v hmotné 
nouzi umožňuje poskytnutí dávky mimořádné pomoci z důvo-
du vážné mimořádné události. Vážnou mimořádnou událostí 
se rozumí zejména živelná pohroma (např. povodeň, vichřice 
a vyšší stupně větrné pohromy, zemětřesení aj.). Nárok na 
dávku mimořádné pomoci má osoba, která je uznána za osobu 
v hmotné nouzi, osoba, kterou postihne vážná mimořádná událost 
a jejíž celkové sociální a majetkové poměry jsou takové, že jí 
neumožňují překonat nepříznivou situaci vlastními silami, tzn. 

nemá dostatek prostředků k rychlé opravě apod. K přiznání 
dávky mimořádné pomoci je třeba vyplnit formulář „Žádost 
o mimořádnou okamžitou pomoc z důvodu postižení vážnou 
mimořádnou událostí“, který je k dispozici na ÚMČ Praha 19, 
odbor sociálních věcí a zdravotnictví. Dále je třeba zdokumen-
tovat škodu, doložit výši příjmů všech společně posuzovaných 
osob a sdělit, zda má osoba sjednáno pojištění proti živelným 
pohromám. 

Kučerová Jaroslava
Vedoucí OSVZ
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Příspěvek na péči – změny od 1. 1. 2008
Od 1. 1. 2008 vstoupila v platnost novela zákona o sociálních službách, ze které vyplývají 
příjemci příspěvku na péči určité povinnosti. Jednou z povinností je povinnost písemně 
ohlásit den nástupu  pobytu do zdravotnického zařízení (např. nemocnice, léčebna dlouho-
době nemocných, psychiatrická léčebna, lázně apod.), umístění ve školském zařízení pro 
výkon ústavní nebo ochranné výchovy (s výjimkou dětského domova), vzetí do výkonu 
vazby nebo nastoupení trestu odnětí svobody. V těchto případech se výplata příspěvku 
na péči zastaví, jestliže pobyt v zařízení trvá po celý kalendářní měsíc. Je nutné ohlásit 
též ukončení pobytu v zařízení, neboť v kalendářním měsíci, kdy byl pobyt ukončen, se 
příspěvek opět vyplatí.
Další povinností příjemce příspěvku na péči je povinnost písemně ohlásit do 8 dnů změnu 
poskytovatele pomoci a to na formuláři, který je k dispozici na ÚMČ Praha 19, odbor 
sociálních věcí a zdravotnictví.
V neposlední řadě je příjemce příspěvku na péči také povinen do 8 dnů oznámit veškeré 
změny, které jsou rozhodné pro nárok na příspěvek, jeho výši či výplatu. 

Kučerová Jaroslava
Vedoucí OSVZ

SOCIÁLNĚ-PRÁVNÍ OCHRANA DĚTÍ 
Od 1. 7. 2001 je součástí Úřadu městské části Praha 19 Odbor sociálních věcí a zdra-
votnictví. Jedním z jeho úseků je i sociálně-právní ochrana dětí. Tato je v současné době 
k dispozici pro potřeby občanů městských částí Kbely, Vinoř a Satalice. Uvedenou agendu 
vykonávají na našem úřadu dvě sociální pracovnice. Bohužel pojem „sociální pracovnice“ 
nemá v široké veřejnosti občanů příliš lichotivý obraz. Hlavní činností je zastupování 
oprávněných zájmů nezletilých dětí před soudem, poradenská činnost, sledování úrovně 
péče o nezletilé děti, pomoc při řešení při výchovných potížích s nezletilými dětmi apod. 
Mnozí občané tuto práci chápou jako represivní, ale opak je pravdou. Jedním z příkladů, 
který můžeme uvést, je následující: 
V prosinci 2007 obdržel náš úřad důležitou informaci od občanů Kbel týkající se matky 
s nezletilým dítětem, kteří měli v mrazivém počasí přespávat v osobním automobilu na 
území Kbel. Orgán sociálně-právní ochrany dětí zdejšího úřadu následně neprodleně 
provedl namátková šetření na daném místě. Ve spolupráci s městskou policií a Místním 
oddělením Policie ČR Čakovice bylo v nočních hodinách zjištěno, že v osobním automo-
bilu se skutečně nachází matka ve vysokém stupni gravidity společně s nezletilým dítětem. 
S ohledem na nepříznivou sociální situaci rodiny bylo pro ni z naší strany ještě tentýž den 
zajištěno vhodné ubytování v azylovém domě pro matky s dětmi na území Prahy, kde se 
ještě téhož dne matka s dítětem ubytovala. Rodina tak mohla v klidu a teple strávit Štědrý 
den a vánoční svátky, a to díky všímavosti občanů Kbel, kteří svým upozorněním přispěli 
k vyřešení svízelné situace rodiny. 

Zpracovaly: Bc. Ingrid Bujňáková, DiS.
Dana Slezáková

Informace odboru

Sousedíte se stavbou a vadí 
vám hluk?

Téměř každý z nás se v průběhu života 
ocitne v situaci, kdy se v jeho sousedství 
realizuje nějaká stavba, případně je sám 
stavebníkem. Stavba je obvykle zdrojem 
hluku. Jaká „omezení“ pro stavbu vyplývají 
z právních předpisů, a který orgán státní 
správy je příslušný k jejich kontrole?
Podle nařízení vlády č. 148/2006 Sb., 
o ochraně zdraví před nepříznivými účinky 
hluku a vibrací, je upravena doba výstavby 
pouze časovým intervalem od 7.00 do 21.00 
hodin (jak v pracovní dny, tak i o víken-
dech). Hladina hluku z výstavby by neměla 
překročit 65 dB ve venkovním chráněném 
prostoru. Práce ve dnech pracovního klidu 
a volna nejsou bohužel žádným způsobem 
omezeny. V době nočního klidu od 22.00 
do 6.00 hodin by neměla jakákoliv činnost 
kdekoliv a kohokoliv, tedy i stavby, překro-
čit hladinu hluku 45 dB.
Opatření ve věci ochrany osob před nad-
měrným hlukem z provádění stavby má 
v souladu s § 30 – § 34 zákona č. 258/2000 
Sb., o ochraně veřejného zdraví, speciálně 
v působnosti příslušný orgán ochrany zdra-
ví. V našem případě je to Hygienická stanice 
hl. m. Prahy, Měšická 646, Praha 9. V případě 
porušení ustanovení nařízení vlády může 
podle tohoto zákona orgán hygienické 
služby ukládat i sankce. 
Stížnosti na průběh stavby jsou zpravidla 
logicky směřovány na příslušný stavební 
úřad. Co se týká hluku, tak stavební úřad 
nemá prostředky pro zjištění míry hlučnosti. 
Aby stavební úřad mohl nařídit zjednání ná-
pravy v souladu s ustanovením stavebního 
zákona, je třeba mu předložit měření hluku 
provedené oprávněnou osobou, případně 
sdělení hygienické stanice, že na základě 
jejich zjištění byly limity hluku překročeny. 
Orgány hygienické služby mají, s ohledem 
na svou odbornou zkušenost, v těchto 
věcech nástroje k odstranění nežádoucího 
hluku mnohem účinnější než stavební úřad, 
který do podmínek stavebního povolení 
přebírá podmínky dotčených státních úřadů, 
tedy i hygienické služby. Dále pak stavební 
úřad může kontrolovat dodržování těchto 
podmínek. 

Ing. Ivana Peterková
vedoucí stavebního úřadu

STAVEBNÍ PROJEKTY 
NABÍZÍM 

pro rekonstrukce bytových jader, rekon-
strukce a novostavby rodinných domů. 

Tel.: 723 858 248

BIOODPAD 2008
JARNÍ HARMONOGRAM SVOZU
budou přistaveny vždy 2 kontejnery v neděli ve 14 hodin a odvezeny po naplnění.

DUBEN 20. 4 Hůlkova
27. 4. Sojovická

KVĚTEN 4.5. Nymburská × Mladějovská

KONTEJNERY JSOU URČENY POUZE FYZICKÝM OSOBÁM BYDLÍCÍM NA 
ÚZEMÍ NAŠÍ MĚSTSKÉ ČÁSTI (KBELY). PODNIKATELÉ MAJÍ POVINNOST 
ZE ZÁKONA Č. 185/2001 SB. ZAJISTIT SI ODVOZ ODPADU VZNIKLÉHO SVOU 
ČINNOSTÍ NA VLASTNÍ NÁKLADY.

ELEKTRIKÁŘSKÉ A STAVEBNÍ PRÁCE
KOMPLETNÍ REKONSTRUKCE BYTŮ, BYTOVÝCH JADER A KUCHYNÍ
Elektroinstalační, zednické, obkladačské a instalatérské práce na klíč dle požadavků 

kuchyňských studií a zákazníků
Svoboda a Nejtek s.r.o., 283 931 344, 603 801 377, 604 203 243 www.svobodaanejtek.wz.cz
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Vážení pejskaři,
dovoluji si, tak jako každý rok, připome-
nout datum splatnosti poplatku za psa. 
Pro držitele psů, kteří mají roční sazbu do 
600,- Kč, je poplatek splatný nejpozději do 
31. 3. 2008. Pro ty, kteří mají roční sazbu 
vyšší než 600,- Kč, je poplatek splatný 
ve dvou stejných částkách, a to první do 
31. 3. 2008 a druhá do 31. 8. 2008. Pokud 
nebudou chtít tito držitelé využít možnosti 
uhradit poplatek na 2 splátky, mohou jej 
uhradit najednou do 31. 3. 2008.
Úhradu poplatku je možno provést pře-
vodem na účet MČ Praha 19, č. účtu 

19-2000932309/0800, variabilní symbol 
1341…., kde místo teček je třeba dosadit 
čtyřmístné číslo známky pro psa, např. 
13410001, aby mohla být platba správně 
přiřazena. Také můžete uhradit poplatek 
v hotovosti v pokladně úřadu.
Při nedodržení data splatnosti vám může 
být ze zákona poplatek zvýšen až na 
trojnásobek.
Někteří z vás ještě čerpají úlevu z poplat-
ku za označení psa mikročipem a následné 
přihlášení se do evidence chovatelů psů na 
Magistrát hl. m. Prahy (MHMP).
Pro nové i stávající občany Kbel připomí-

nám, že poplatek za psa se platí od 3 mě-
síců věku psa. Poplatník je povinen splnit 
ohlašovací povinnost u správce poplatku 
(hl. budova úřadu, 2. patro, č. dveří 211) 
do 15 dnů od 1. dne držení psa nebo do 15 
dnů ode dne, kdy štěně dosáhlo 3 měsíců 
věku. Pes starší 6 měsíců má být trvale 
označen čipem nebo tetováním a následně 
do 30 dnů po označení musí být přihlášen 
do evidence chovatelů psů na MHMP.
Pro další informace i s případnými dotazy 
se obracejte přímo na správce poplatku, 
tel. 284 080 828, mobil 775 590 145.

Krupičková Eva
ekonomický odbor

Informace živnostenského odboru

Nejdůležitější změny v taxislužbě od 1. 1. 2008 v souvislosti s novelou vyhlášky Ministerstva dopravy č. 478/2000 Sb.

1. Zavedení povinnosti archivovat kopie stvrzenek z tiskárny 
taxametru a mít ve vozidle stvrzenky z právě probíhajícího 
dne. Byla zrušena povinnost vést denní uzávěrky taxametru (na-
hrazeno jednotlivými stvrzenkami). Provozovatel je následně 
povinen tyto kopie stvrzenek uchovávat min. 5 let, posloupně 
řazené za sebou. Tyto kopie slouží jako záznam o provozu 
vozidla.

2. Zrušení povinnosti umístit na předních dveřích informaci o ak-
tuálně nabízené ceně. Vozidlo taxi MUSÍ být zvenku označeno 
ceníkem s úplným přehledem všech aktuálně nabízených cen 
včetně určujících podmínek jejich použití (např. 1. Po Praze, 
2. Mimo Prahu bez návratu, 3. Mimo Prahu s návratem, 4. Nad 
30 km apod.). Nařizují to cenové předpisy (§ 13 odst. 2 zákona 
526/1990 Sb., o cenách, a § 5 vyhlášky Ministerstva financí ČR 
č. 580/1990 Sb.), které však neupravují konkrétní umístění 
a provedení (jako např. barvu a velikost písma) ceníku, ale pou-
ze obecně stanovují, že ceník musí být umístěn a proveden tak, 
aby se cestující mohl seznámit s cenou před jednáním o koupi 
služby, tedy např. na bočních dveřích vozidla.

3. Vozidlo může být označeno jako taxi (přerušované pásy, 
evidenční číslo, název firmy nebo jméno a příjmení a střešní 
svítilna) jedině, pokud je s ním provozována taxislužba. Pokud 
je vozidlo užito pro soukromé účely nebo pro provozování 
jiného druhu silniční dopravy, musí být z vozidla odstraněny 
pásy, evidenční číslo a název firmy a střešní svítilna musí být 
sejmuta nebo zakryta neprůhledným krytem (u tzv. smluvní 

přepravy musí být svítilna sejmuta vždy). Byl zrušen zákaz 
magnetického nebo jinak rychle snímatelného uchycení svítilny 
a označení vozidla.

4. Byla zrušena povinnost rozsvítit střešní svítilnu při nabízení 
přepravních služeb taxi.

5. Byla zrušena povinnost mít ve vozidle hasicí přístroj, vnitřní 
ceník, doklad o zdravotní způsobilosti a doklad o školení řidiče 
z povolání (lékař a profesní osvědčení je však nadále povinností 
řidiče podle zákona 361/2000 Sb.).

6. Změnil se vzor průkazu o způsobilosti řidiče taxislužby.
7. Změnilo se stanovení náležitostí uživatelské a evidenční knihy 

taxametru.
8. Přeregistrace všech vozidel taxi. Do 31. 3. 2008 musí každý 

provozovatel taxislužby u každého vozidla, které má evidováno 
před 1. 1. 2008 jako vozidlo taxi, znovu písemně požádat o při-
dělení nového evidenčního čísla, jinak bude jeho vozidlo auto-
maticky vyřazeno z evidence vozidel taxislužby. Evidenčním 
číslem vozidla bude vždy jeho SPZ.

Změny u příležitostné osobní dopravy:
1. Byla zavedena povinnost uvést do záznamu o provozu vozidla 

údaje o objednateli a výchozí a cílové místo přepravy.
2. Od 1. 4. 2008 byla zavedena u zkoušek odborné způsobilosti 

případová studie (netýká se taxislužby).
Dana Žabová 

vedoucí živnostenského odboru

Informace pro držitele psů

Pár slov o Klubu důchodců
Tímto článkem bych chtěla trochu přiblížit život určité části seniorů ve 
Kbelích. Jmenujeme se Klub důchodců a scházíme se každou středu 
v Domově seniorů (bývalá DPS) v Mladoboleslavské ulici č. 20.
Na svá pravidelná setkání si zveme různé pracovníky z kbelského 
úřadu nebo Městskou policii. Pracovníci úřadu nás seznamují 
nejen se svou prací, ale informují nás o aktualitách, např. o nových 
nařízeních, zákonech, stavbách nebo poplatcích. Policisté nás 
zase varují před zloději a různými podvodníky. Do klubu si také 
zveme děti ze Základní školy Albrechtická nebo předškoláky ze 
školek mateřských. Ty nám zazpívají, zarecitují nebo hrají na 

flétničky. Kromě toho během roku pořádáme různé výlety na 
památná místa po České republice. Jedenkrát za rok jezdíváme na 
týdenní ozdravný pobyt. V minulosti to bylo např. v Teplicích nad 
Metují, Jilemnici a letos bychom chtěli jet do Švihova u N. Paky. 
Na těchto pobytech pořádáme pěší výlety po okolí, anebo si také 
rádi zatančíme. Pozveme si vždy nějakého místního hudebníka, 
kterého si zaplatíme.
Je nás asi přes 100 členů a na týdenních schůzkách se nás pravidelně 
scházívá až 70 členů, tak si myslíme, že se všem v Klubu důchodců 
líbí.

Za Klub důchodců
Pí. Stuchlíková
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Ekologicky šetrná doprava 
v Praze

V posledních dnech a týdnech se v souvis-
losti s nově otevíraným úsekem metra C 
a napojením autobusové dopravy stále více 
mluví o trasách a jízdních řádech jednotli-
vých linek autobusů. Není to dlouho, co 
Dopravní podnik hl. m. Prahy a ROPID 
změnili v rámci svých úsporných opatře-
ní řadu zastávek na znamení, čímž se jim 
podařilo značné snížení provozních nákladů, 
ale i zbytečného znečišťování vzduchu 
výfukovými zplodinami, neboť, jak známo, 
nejvíce škodlivin uniká nikoli z vozu jedou-
cího, ale popojíždějícího, a to nejen v do-
pravních zácpách, ale právě i u zastávek. Zde 
však nemáme na mysli pouze autobusovou 
dopravu, ale také a hlavně dopravu osobní, 
jež se největší měrou podílí na znečišťování 
ovzduší velkých měst.
Dne 9. 12. 2007 na žádost MČ Praha 19 
byla zastávka Důstojnické domy vráce-
na do původního režimu, dnes probíhá 
podobné jednání o zastávce Huntířovská 
a pokračují  přípravy na přesun konečné 
stanice každého druhého vozu linky 185 do 
Miškovic s tím, že zůstane zachován průjezd 
zastávkou Letecké opravny. Mezi tím se při 
jednání pana starosty s ředitelem LOMu 
podařilo dohodnout opravu pouličních 
lamp na konečné u Leteckých opraven, 
takže dnes jsou již lampy v provozu.
O konkrétních podobách jízdních řádů 
našich autobusových linek dohodnutých 
s ROPIDem budeme informovat na jiném 
místě. Můžeme však  potvrdit informaci, že 
linka č. 202 zrušena nebude, linka č. 185 
bude jezdit stále na Palmovku a městská 
část jedná o možnosti ponechání současné 
trasy přes Klíčov. 
Ale vraťme se k původnímu tématu: Eko-
lo gicky šetrná doprava je současným tren-

dem, k němuž se u nás snaží přiblížit nejen 
Dopravní podnik hl. m. Prahy, a.s., a Hl. m. 
Praha, ale i vlády vyspělých zemí světa. 
Spočívá v omezení negativních dopadů 
a vlivů na životní prostředí a zdraví člo-
věka. Nejhorší dopad ze současné dopravy 
založené především na užití spalovacích 
motorů na ropné látky je, jak jsme již výše 
zmínili, právě v exhalacích do ovzduší, jež 
má následný vliv na rozmach civilizačních 
chorob jako jsou např. kardiovaskulární 
a respirační potíže apod. 
Ekologicky nejšetrnější je zajisté jízda 
na kole. Těžko si však můžeme v našich 
podmínkách  představit její masové využití 
tak jako v Jihovýchodní Asii, kde je dáno 
spíše ekonomickou situací obyvatelstva. 
Naše cyklistická doprava má spíše rekreační 
charakter, avšak její současný rozvoj i stra-
tegie výstavby cyklostezek a cyklotras Hl. 
m. Prahou umožní její rozšíření nejen pro 
rekreační účely. Je budována souvislá síť 
cyklostezek propojujících okraje Prahy 
s centrem a procházejících skrze (či ko-
pírujících) hlavní dopravní tahy. Tohoto 
trendu se pochopitelně účastní i naše MČ, 
která buduje nejen trasy směrem do klid-
nějších oblastí za Prahou, ale ve spolupráci 
s okolními městskými částmi navazuje i na 
nově budovaný systém cyklostezek vnitřní 
Prahy. Celá tato strategie však není jen 
programem prosazovaným „shora“, ale je 
k ní přistupováno na základě rozšiřující se 
poptávky obyvatel města Prahy, poptávky, 
která má vzrůstající charakter – a to geome-
trickou řadou. Ano, poptávka po možnosti 
využití cyklistické dopravy se rapidně zvy-
šuje, a i přesto, že je zcela zřejmé, že nikdy 
nedosáhne šíře jihovýchodní Asie, můžeme 
s určitou mírou nadsázky tvrdit, že kolo je 
dopravním prostředkem budoucnosti. 
Podíváme-li se však na přítomnost a minu-
lost, možná objevíme i překvapující fakt, že 

zde stále existuje, bez většího povšimnutí, 
veřejná ekologicky šetrná doprava, jež 
by si jistě zasloužila více pozornosti i pub-
licity. Nemíníme tím však metro a tramvaje 
v oblastech vnitřní Prahy. Tato doprava je 
velice hojně využívána, a proto i neustále 
rozšiřována. Avšak i naší MČ se dotýká 
doprava, která je pro životní prostředí 
mnohem šetrnější než doprava autobusová, 
přesto však téměř nevyužívaná a prakticky 
neznámá. Málokdo si asi v současném 
shonu uvědomí zahoukání vlaku u přejez-
dů Hornopočernické, Mladobleslavské, 
Jilemnické a Semilské, zato patrně kaž-
dý řidič zalamentuje před závorami na 
Mladoboleslavské ulici… Ano, je to vlak 
Českých drah, a.s., který má v současnosti 
zastávku v Toužimské ulici a jímž se mů-
žete ze Kbel na Hlavní nádraží dostat za 
20-25 min (a po dobudování rychlostního 
koridoru „Nového spojení Praha hl. ná-
draží, Masarykovo n. - Libeň, Vysočany, 
Holešovice“ se tato doba ještě zkrátí). 
Jezdíte jím? Zkuste to. Linka je v novém 
systému Českách drah nazvána S3 a jede 
přes Satalice a Vysočany na hlavní nádraží 
a dále do Vršovic a je to docela příjemná, 
neřku li přímo vyhlídková projížďka, kte-
rá ve srovnání s autobusovou dopravou, 
metrem a přestupy může váš čas dokonce 
i ušetřit. Opačným směrem vede dráha do 
Čakovic a dále na Všetaty. Ve vlaku platí 
jízdenky Pražské integrované dopravy (ale 
pozor! Jízdenky přes SMS zatím ještě ne!). 
Především se ovšem jedná o v současnosti 
opomíjený (ekologicky šetrný) způsob spo-
jení Kbel s centrem, a to právě v době, kdy 
se tolik polemizuje o rozšíření stávajících 
autobusových linek PID. Všeobecně zná-
mými nevýhodami, i přes nesporné klady, 
však stále ještě zůstávají hlučnost souprav 
a občasná zpoždění.
A jaký je tedy jízdní řád vlaků? 

Ze Kbel na hlavní nádraží 5.16, 6.04, 7.04, 8.04, 9.59, 12.33, 14.01, 15.00, 15.44, 18.04, 20.04 a 22.34 hod

Z hlavního nádraží do Kbel 0.22, 5.28, 6.29, 8.49, 11.27, 13.26, 14.15, 15.25, 16.21, 17.34, 18.28, 19.34, 21.03 a 22.19 hod

Bc. Jan Lípa, vedoucí OŽPD

Sdružení občanů Kbel a okolních obcí pro zlepšování životního 
prostředí Borovnická 5, 197 00  Praha 9-Kbely, IČO 63828901

Výzva občanům Kbel a okolních obcí

Naše sdružení vyzývá občany, kteří chtějí zabránit rozšiřování 
letového provozu vrtulníků na letišti Kbely a s tím související 
zvýšení hluku, emisí a dalších rizik, aby se připojili k petici, 

kterou naše sdružení organizuje.
Kdo má zájem, může tuto petici podepsat na adrese našeho 

sdružení, na recepci úřadu v Semilské ul. 43/1, Praha-Kbely.
Ing. Vladimír Menšík,

 předseda sdružení

AFK GROUP, s.r.o. po�ádá dne 25.5.2008 od 10,30 hod. 
fotbalové utkání 

výb�r KBELY a spol. – AMFORA PRAHA 

p�edzápas
starší p�ípravka AFK KBELY – FK MARIÁNSKÉ 

LÁZN
Vstupenky – restaurace Delta, �eznictví �erný

�innost Amfora klubu Praha v roce 2008 podporují a sponzorují:
Št�rkovny Olomouc a.s., VAS v.o.s., Adidas �R, Arnošt �eský Brod s.r.o., CK 
Greece Tours Pratur s.r.o., PF GROUP a.s. – TOP STEP a TOP SET, Machala 
s.r.o., Stones by Steilmann, RC Sport s.r.o., O.T.E.C. International s.r.o., I.C.S. 

a.s., ing.Jaroslav Ji�í�ek, Bronze Effect s.r.o. – SUN FX, Fine Reality, Sv�t froté 
Antoine, reklamní spole�nost QOU s.r.o., Evropská Cestovní Pojiš�ovna a.s., 
Penta Q, Poháry Bauer s.r.o., minerální vody Martini a Pivovar Litovel a.s. 
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Otevření Czech POINTu na ÚMČ Praha 19
Czech POINT neboli Český Podací 
Ověřovací Informační Národní Terminál 
je asistovaným místem výkonu veřej-
né správy, jejím prostřednictvím mo-
hou právnické osoby, instituce a obča-
né získat ověřené výstupy z katastru 
nemovitostí, z rejstříku trestů, z ob-
chodního a živnostenského rejstříku...
Projekt Czech POINT by měl zredukovat 
přílišnou byrokracii ve vztahu občan - ve-
řejná správa. Občan již nemusí navštívit ně-
kolik úřadů k vyřízení jednoho problému.

Výpis z Katastru nemovitostí
O výpis z Katastru nemovitostí České 
republiky může požádat anonymní žada-
tel. Výpis lze požadovat na základě listu 
vlastnictví nebo podle seznamu nemovi-
tostí. Pokud žadatel žádá výpis podle listu 
vlastnictví, musí znát katastrální území 
a číslo listu vlastnictví. První stránka výpi-
su je zpoplatněna částkou 100,- Kč, každá 
další i započatá stránka částkou 50,- Kč. 
Pokud žadatel žádá o výpis podle seznamu 
nemovitostí, měl by znát katastrální území 
a dále buď parcelní číslo požadované ne-

movitosti, jedná-li se o pozemek nebo sta-
vební parcelu, nebo číslo popisné, jedná-li 
se o stavbu. O výpis lze zažádat i podle 
seznamu jednotek, v případě, že budova 
je dělena na jednotky, což je typické 
u větších staveb dělících se na jednotlivé 
byty, garáže atd. V tomto případě pocho-
pitelně musí žadatel znát nejen popisné 
číslo domu, ale i přesné číslo bytu v domě.

Výpis z Obchodního rejstříku
O výpis z Obchodního rejstříku České re-
publiky opět může požádat anonymní žada-
tel. Výpis lze požadovat na základě znalosti 
IČ obchodní organizace. První stránka vý-
pisu je zpoplatněna částkou 100,- Kč, kaž-
dá další i započatá stránka částkou 50,- Kč.

Výpis z Živnostenského rejstříku
I v tomto případě může o výpis z Živ-
nostenského rejstříku České republiky 
požádat anonymní žadatel. Výpis lze 
požadovat na základě znalosti IČ ob-
chodní organizace. První stránka výpisu 
je zpoplatněna částkou 100,- Kč, každá 
další i započatá stránka částkou 50,- Kč.

Výpis z Rejstříku trestů
Na písemnou žádost osoby, jejíž totožnost 
byla ověřena, se vydá výpis z evidence 
Rejstříku trestů týkající se této osoby. 
Osoba, které lze na pracovišti Czech 
POINT výpis vydat, musí mít platný do-
klad totožnosti a musí mít přiděleno rodné 
číslo. To znamená, že výpis se může vydat 
i cizincům, kteří mají například trvalé 
bydliště v České republice. Od 1. 1. 2008 
zatím není možné na pracovištích Czech 
POINT vydávat výpisy zplnomocněncům, 
kteří žádají o výpis z Rejstříku trestů na 
základě plné moci. V případě, že žádost 
nemohla být vyřízena elektronicky a musí 
být manuálně zpracována na pracovišti 
Rejstříku trestů, musí žadatel o výpis 
požádat způsobem podle § 11 odst. 1 zá-
kona č. 269/1994 Sb., o Rejstříku trestů 
v platném znění - tedy formou papírové 
žádosti. Žadateli lze z formuláře Czech 
POINT vytisknout tuto papírovou žádost. 
Totožnost žadatele se ověřuje podle plat-
ného osobního průkazu (OP, pas). Výpis 
je zpoplatněn částkou 50,- Kč.

SMS informace, aneb radnice “DO KAPSY“
Od 1.4. byla z rozhodnutí starosty MČ Praha 19 Pavla Žďárského 
v rámci podpory informovanosti občanů o věcech veřejných 
spuštěna nová nadstandardní služba, která umožňuje přihlášeným 
uživatelům nechat se informovat pomocí krátkých textových zpráv 
(SMS) o dění v městské části. 

Registrační kód: IK KBELY REG zašlete na telefon 605 733 680
Dnes již je pryč doba, kdy ve chvíli hlášení obecního rozhlasu opadne 
veškerý život a každý se snaží pochytat přes hlomoz automobilů, 
hlasitou hudbu souseda a výskot dětí co nejvíce informací z hlášení 
sto metrů vzdáleného rozhlasu, aby věděl, co že se to vlastně děje. 

Registrační kód: IK KBELY REG zašlete na telefon 605 733 680
Co registrací získám?! V budoucnu informace o hlášení obecního 
rozhlasu, o výlukách autobusů, o problémech s dodávkami vody, 
elektřiny, informace o dopravních nehodách nebo uzávěrách. 
A dnes již rychlé a srozumitelné šíření informací – předpověď sil-
ného větru, předpověď náledí a jiných abnormalit, které se mohou 
stát nebezpečím pro občany. Prostřednictvím těchto SMS zpráv po 
zjištění těchto informací radnicí.
Příklady:
• IK Kbely (Výstraha CHMU: Dnes má až do večera pršet. V noci 

teploty klesnou až pod bod mrazu. Silnice v celé ČR pokryje 
náledí. OS KS HMP.

• IK Kbely Dle informace dispečinku PVK a. s. oznamujeme 
havárii vody v ulici xxxxx., předpoklad dokončení oprav je 
plánován na datum: xxxxx Cisterny s pitnou vodou jsou do té 
doby rozmístěny v ul. xxxxxx

• IK Kbely POZOR: od zítřka, tj. dne xxxxxx, se mění jízdní řád 
autobusů. Aktuální jízdní řády najdete: http//www.dpp.cz/

• IK Kbely Dne xxxxx bude uzavřena komunikace ulice xxxx, 
objízdná trasa povede ulicemi xxxxx. Termín ukončení uzavírky 
je určen na xxxx.

• IK Kbely POZOR: končí daňový kalendář
• IK Kbely POZOR: do data xxxx je nutno zaplatit poplatek za 

psa v částce xxxx
Registrační kód: IK KBELY REG zašlete na telefon 605 733 680

Co platím? NIC. Pouze jednu registrační SMS v tarifu vašeho 
operátora a pak už nic. Veškeré závazky za provozování této služby 
na sebe bere radnice, což je nadstandardní služba pro občany Kbel. 
Dobrá cena za informace, které mají leckdy cenu zlata a mohou 
vám a vašim blízkým třeba zachránit život. Nemyslíte?

Registrační kód: IK KBELY REG zašlete na telefon 605 733 680
Co musím udělat, aby mi byly informace zasílány? Stačí jen na 
svém mobilním telefonu napsat registrační kód: IK KBELY REG 
a zaslat na telefon 605 733 680. Tím získáte kompletní registraci 
a následně i popisované informace.
Tuto službu můžete kdykoliv odhlásit. Odregistrační kód: IK 
KBELY ODREG

Registrační kód: IK KBELY ODREG  zašlete na telefon 605 733 680
Martin Hrubčík 

Bezpečnostní ředitel
Semilská 43/1,Praha 9 – Kbely, 197 00

Tel: 284 08 08 31, email: hrubcik.martin@kbely.mepnet.cz
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STÁTNÍ SVÁTKY A JINÉ VÝZNAMNÉ DNY V ČR A VE SVĚTĚ
STÁTNÍ SVÁTKY ČESKÉ REPUBLIKY

1. leden Den obnovy
8. květen Den vítězství
5. červenec Den slovanských věrozvěstů Cyrila a Metoděje
6. červenec Den upálení mistra Jana Husa
28. září Den české státnosti
28. říjen Den vzniku samostatného čsl. státu
17. listopad Den za svobodu a demokracii

OSTATNÍ SVÁTKY

1. leden Nový rok
9. duben Velikonoční pondělí
1. květen Svátek práce
24. prosinec Štědrý den
25. prosinec 1. svátek vánoční
26. prosinec 2. svátek vánoční

Informace odboru

VÝZNAMNÉ DNY ČESKÉ REPUBLIKY

8. březen Mezinárodní den žen
12. březen Den přístupu ČR do NATO
7. duben Den vzdělanosti
1. květen Svátek práce (svátek – den pracovního klidu)
5. květen Květnové povstání českého lidu
15. květen Den rodin
10. červen Vyhlazení obce Lidice
27. červen Den památky obětí komunistického režimu
11. listopad Den válečných veteránů

NĚKTERÉ KAŽDOROČNĚ PŘIPOMÍNANÉ

27. leden Mezinárodní den památky Obětí holocaustu 
a předcházení zločinům proti lidskosti

21. únor Mezinárodní den mateřského jazyka
8. březen Mezinárodní den žen
21. březen Mezinárodní den za odstranění rasové diskri-

minace
28. březen Den učitelů (v ČR narození J. A. Komenského)
7. duben Světový den zdraví
8. duben Mezinárodní den Romů
23. duben Světový den knihy a autorských práv
3. květen Světový den svobody tisku
8. květen Vzpomínkový den na ty, kdo přišli o život 

během druhé světové války
15. květen Mezinárodní den rodiny
21. květen Světový den kulturní rozmanitosti
22. květen Mezinárodní biologické rozmanitosti
31. květen Světový den bez tabáku
1. červen Den dětí (v ČR)
5. červen Světový den životního prostředí

MEZINÁRODNÍ DNY

20. červen Světový den uprchlíků
26. červen Mezinárodní den proti zneužívání drog a nezá-

konnému obchodování s mini
12. srpen Mezinárodní den mládeže
8. září Mezinárodní den gramotnosti
16. září Mezinárodní den ochrany ozonové vrstvy
21. září Mezinárodní den míru
26. září Evropský den jazyků
5. říjen Světový den učitelů
17. říjen Mezinárodní den za odstranění chudoby
20. listopad 
(různí se)

Světový den dětí

25. listopad Mezinárodní den za odstranění násilí páchaného 
na ženách

29. listopad Mezinárodní den solidarity s palestinským 
lidem

1. prosinec Světový den AIDS
2. prosinec Mezinárodní den za odstranění otroctví
3. prosinec Mezinárodní den lidí s postižením
10. prosinec Den lidských práv

VYČISTÍME
Vaše koberce, madrace, 

čalouněný nábytek apod.

Pracujeme extraktorem mokrou cestou 

– spolehlivě.

Tel. 732 54 493
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Kbely navštíví
mobilní obchodní kancelář

Pražské plynárenské
Pražská plynárenská, a. s.,
poskytuje od loňského
října svým zákazníkům
z kategorií Domácnost
a Maloodběratel novou
službu – mobilní obchod-
ní kancelář. Upravený do-
dávkový vůz pravidelně
a v předem stanovený čas navštěvuje 26 okrajovýchměstských
částí a přilehlých obcí.
V mobilní obchodní kanceláři si lze pohodlně vyřídit veškeré

záležitosti spojené s odběrem zemního plynu od Pražské ply-
nárenské, a. s. Služby jsou poskytovány v obdobném rozsa-
hu jako v běžných obchodních kancelářích. Pojízdná kance-
lář je navíc výhodou pro zdravotně postižené, nemohoucí nebo
jinak handicapované klienty.
Ve Kbelích bude mít mobilní obchodní kancelář stanoviště

ve dvoře místního úřadu. Občanům bude k dispozici ve dnech:
8. dubna od 9.00 do 11.30 hodin
6. května od 12.30 do 15.00 hodin
3. června od 9.00 do 11.30 hodin
Přesný rozpis trasy a termínů návštěv mobil-

ní obchodní kanceláře ve druhém pololetí bude
včas zveřejněn. Další informace získají odběra-
telé na webových stránkách Pražské plynáren-
ské, a. s., www.ppas.cz, nebo na zákaznické
lince: 840 555 333.
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K3  II. díl
Již podruhé zdravím všechny příznivce kultury. 
Pomalu, ale jistě se blíží jaro – krásné období, které kypí teplem 
a vůní. Je to období plné lásky a inspirace. Také to ale znamená 
premiéry nových filmů, křty nevydaných CD, obnovení či úplně 
nové zahájení divadelních představení a samozřejmě jarní inspirace 
různých jiných umělců, a tudíž výstavy. 
Když navíc přidáte krásné jarní počasí – romantické procházky 
Prahou, snadno se navštíví nějaké divadlo či výstava, ne? 
Ale pryč z jarního snění a zpátky k tomu, co se nám na kulturní 
scéně změnilo od posledního dílu. 
Předem musím říci, že u tohoto srovnání budu muset být až moc 
kritická. Oba kulturní zážitky jsem si představovala úplně jinak. 
Mezitím, co jeden z nich mě opravdu zklamal, druhý mě zase 
příjemně překvapil. 
JACK ROZPAROVAČ × HARRY POTTER A RELIKVIE 
SMRTI 
(Vašo Patejdl, muzikál) (J. K. Rowlingová, kniha) 

Jack Rozparovač 
Muzikál Vašo Patejdla, který uvádí divadlo Kalich. S tímto druhem 
hudebního divadelního umění se u nás v poslední době doslova 
„roztrhl pytel“, proto ani příběh studenta medicíny, který vraždí 
lehké dívky v ulicích Londýna neutekl hudebnímu přepracování. 
Osobně mám muzikály velmi 
ráda, tak jsem se na toto před-
stavení vydala také. Jméno au-
tora slibovalo kvalitní muziku 
a zajímavé obsazení hlavních 
rolí v podání Daniely Šinkorové 
a Jiřího Langmajera je samo 
o sobě lákavé. 
Nicméně po pár měsících uvádě-
ní se v médiích rozkřikla zpráva, 
že Šinkorová na „rozkaz“ svého 
partnera z muzikálu odchází. A týden před termínem mého před-
stavení si Jiří Langmajer při zkoušce poranil páteř. 
Nakonec se tedy v hlavních rolích objevily tváře, které k mu-
zikálu vůbec nepatří. Například Ivana Jirešová z Ordinace 

v růžové zahradě, kte-
rá byla opravdu k smí-
chu, Michaela Kuklová, 
Zdeněk Podhorský, Lumír 
Olšovský či Roman Říčař. 
Jediná Sabina Laurinová 
ukázala, že alespoň ně-
jaký čistý tón dokáže vy-
pustit z úst. A také Hana 
Zagorová ve speciální 

roli, která ovšem zpívala jen dvě písně. 
Jinak obsahově – velká nuda, napůl spíše obyčejné divadlo a in-
terpreti spíše k pobavení. 
Takový byl můj celkový dojem z Jacka Rozparovače. 

Harry Potter a Relikvie smrti 
V pořadí již 7. díl pokračování čarodějnického učně s jizvou. 
Říká se, že tento díl je poslední, ale po přečtení si myslím, že 
pokračování na sebe nedá dlouho čekat. Musím uznat, že tento díl 
se mi líbil ze všech nejvíc a určitě stojí za to si ho přečíst. Nebudu 
prozrazovat celý děj, ani konec, ale alespoň pár faktů. 

Relikvie smrti navazuje na díl Princ dvo-
jí krve, kde byl na konci Brumbál zabit 
profesorem Snapem a Voldemort se opět 
ujímá vlády. Harry se musí skrývat. Opustí 
dům u mudlovských příbuzných a skryje se 
v Doupěti – domě svého kamaráda Rona. 
I odtud ale musí uprchnout, když ho na svat-
bě Ronova bratra Billa hledá zkorumpované 
ministerstvo čar a kouzel. Spolu s kamarády 
Ronem a Hermionou tajně prchnou a poté 

putují světem a snaží se vyplnit poslání, kterým je před smrtí 
pověřil Brumbál. 
Tímto posláním je najít a zničit viteály, do kterých ukryl Voldemort 
části své duše. Jediná možnost, jak ho zničit, je najít a zničit 
předměty, do kterých svou duši ukryl. Při hledání zažijí kamarádi 
spoustu dobrodružství a nebezpečí. 
Pro úplnost názvu dodám, co jsou vlastně relikvie smrti. Jsou 
součástí dávné legendy, ve které tři bratři dostanou od Smrti dary 
– nepřekonatelnou hůlku, kámen vzkříšení a neviditelný plášť. 
Jestli Harry nebo někdo z jeho přátel zemře či jestli celý příběh 
skončí dobře, už neprozradím. Koho příběh zaujal, musí si přečíst 
sám. 

A závěr?? 
Dnes jednoznačně vítězí příběh Harryho Pottera. Je určitě zajíma-
vější a nápaditější. 
Také je kniha velice napínavá a plná zvratů. Myslím, že určitě stojí 
za to si přečíst možná poslední díl tohoto neuvěřitelného příběhu, 
který rozhodně není jen pro děti… 

-_-Bára

Kultura

Z naší kultury…
Informace o přípravě na závěrečný koncert dětí 
kurzů školního roku 2007/2008
I když vám to zatím nepřijde, pomalu, ale jistě se blíží konec 
školního roku. Možná vám přijde zvláštní zmiňovat konec škol-
ního roku bezprostředně po uplynutí jarních prázdnin, ale pro děti 
navštěvující kurzy klavíru a zobcové flétny ve Kbelích tento čas 
znamená zahájení příprav na tradiční závěrečný koncert, který 
bude Městská část Praha 19 pořádat, tak jako každoročně, 
v průběhu června v sále Lidového domu Kbely. Tentokrát se 
k dětem navštěvujícím kurzy v LD Kbely nově připojí také děti 
navštěvující kurzy probíhající v ZŠ Kbely. 
A co obnáší pro děti samotná příprava na takový koncert? Na za-
čátku musí lektorky zhodnotit, co se děti za téměř uplynulý školní 
rok naučily, jak za ten rok pokročily, dále musí vzít v úvahu, jak 
pilné děti jsou (někdy i nejsou) při učení se nových skladeb, jak si 
poradí s novou látkou, případně jestli budou mít s novými prvky 
problémy… Po celkovém zhodnocení lektorky spolu s dětmi vybí-
rají jednotlivé skladby, které se děti do koncertu zvládnou naučit. Je 
naprostou samozřejmostí, že taková příprava na koncert děti musí 
zaujmout a učení nových skladeb je musí bavit. Děti, které si příliš 
nevěří, dávají přednost předvedení známých lidových písniček 
a pro dodání sebedůvěry vyžadují doprovod lektora. Ty zkušenější 
si připraví nějakou hezkou přednesovou skladbu. Některé děti 
si přejí hrát samostatné sólo, některé se rovněž přiklání ke hře 
s doprovodem. Tento jev lze velice snadno pochopit – vystoupit 

pokračování na str. 16
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AUTOČALOUNICTVÍ – ČALOUNICTVÍ
FAŤOL RUDOLF

Čalouníme – Sedací soupravy, židle, pohovky…

Autočalounění – komplet interiéry do aut všech značek
www.autocalounik.cz

Kontakt: Faťol Rudolf – tel. 722 523 518

Adresa: Svijanská 49, Praha 9 – Kbely

Pracovní doba: Po – Pá: 10,00 – 18,00
                                  So: 11,00 – 17,00

AUTOČALOUNICTVÍ – ČALOUNICTVÍ

INSTALATÉR - TOPENÁŘ 

• voda, topení, plyn, studny
• strojní pročištění odpadu 

a kanalizace, kontrola kamerou
• revize, projekty

TOMÁŠ CHARVÁT 
Tel.: 607 126 127

Když už Vám nikdo nepůjčí, volejte k nám. 
Nebankovní půjčky z vlastních zdrojů. 

Tel.: 6O6 878 141
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pokračování ze str. 14
před plným sálem vyžaduje spoustu odvahy a tréma s dětmi udělá 
divy. V letošním roce převažují mezi dětmi začátečníci, oproti 
loňskému „přednesovému“ roku budou proto převažovat právě 
lidové písničky, jejichž příprava je pro děti mnohem snazší. Starší 
slečny leckdy více než samotný výběr skladeb zajímá, co si mají 
vzít na sebe a jestli se mohou namalovat. Všechny účinkující 
však spojuje jedno společné – chtějí všem předvést výsledky své 
celoroční práce. 
Ještě jednou si tedy dovolujeme, byť zatím pouze předběžně, po-
zvat nejen rodiče a další příbuzné účinkujících dětí, ale i ostatní 
veřejnost, na uvedený závěrečný koncert, který se bude konat 
v průběhu června v sále LD Kbely. Informace o přesném termínu 
budou zveřejněny co nejdříve. 

Monika Ulrichová, DiS.
Úsek školství a kultury 

Paličkovaná krajka 
Místní knihovna pro vás připravuje na 
konec dubna letošního roku výstavu 

paličkovaných obrázků Jitky Šlosárkové. 
Výstava proběhne 21. dubna od 17 hodin 
v prostorách knihovny a potrvá do konce 
června. 

Paličkovaná krajka patří mezi stará 
lidová řemesla. 
V Evropě se začala šířit již v 16 století. 
V Čechách se dostala na vrchol kolem roku 
1700 a rozvíjela se po celé XVIII. století.
Centry výroby krajek v Evropě byly 
Antverpy, Bruggy a zejména Brusel, a to 
hlavně v období baroka, rokoka a empíru 
se svými krajkovými límci, manžetami, 
nákrčníky, šátečky a kapesníčky. Používala 
se samozřejmě i na zdobení lidového oděvu, 
zejména krojů. 
Technický rozvoj století devatenáctého 
znamenal pro krajkářství pohromu. Krajka 

P o z v á n k a
na  výstavu paličkovaných obrázků 

Jitky Šlosárkové
probíhající 

od 21. dubna do konce června 2008 

Místní knihovna Kbely
Semilská 43/1
Praha 9 – Kbely
od 17 hodin v prostorách knihovny
Výstava potrvá do konce června 2008.

Paličkovaná krajka 

byla vyráběna ve velkých sériích strojově 
a poměrně levně a vytlačovala drahou ruční 
krajku. 
V naší zemi má paličkovaná krajka dlouhou 
tradici. Významným centrem našeho 
krajkářství bylo Vamberecko. O jeho 
rozvoj se zasloužila belgická šlechtična 
Magdalena Grambová z Meldeku, která se 
roku 1627 přistěhovala se svým manželem 
do Vamberka a když tu objevila základy 
krajkářství, zdokonalila je a zavedla 
belgický způsob paličkování na podušce.
Vamberecká krajka si začala získávat 
poměrně zvučné jméno. A tehdejší móda 
krajek donutila císařovnu Marii Terezii 
založit školu paličkování, právě na 
podporu domácí výroby. 
S příchodem vědeckotechnické revoluce 
nastal pokles evropského krajkářství. 
Avšak v dnešní době naopak právě 
proto všechna ruční řemesla prožívají 
návrat. Vrací se do našeho života 
i s lidmi, kteří znají cenu ruční práce. 
Název paličkovaná krajka zahrnuje 

krajku jako takovou, ale lze takto vytvářet 
ozdoby k zavěšení, obrázky s náměty dle 
představivosti autorů, dekor na šaty, na 
prostírání, ale i do prostoru. 
Základem krajky je křížení čtyř nití na-
jednou navazující na další nitě. Jsou k tomu 
přirozeně potřeba mimo šikovných rukou 
příslušné pomůcky: paličky, na které se 
navíjí vlákno, válec – herdule, na které se 
pracuje (jinak poduška), špendlíky. Vlákno 
může být – příze, provázek, ... také jemný 
drátek. Námět, který pak slouží jako motiv, 
se předkreslí a říká se mu podvinek. K práci 
jsou potřeba základní vazby, pletencová, 
plátenková, půlpárová (někdy nazývaná též 

polohod) a lístková. Kombinací těchto základních 
vazeb vznikají okrasné vazby, které se dají 
navzájem kombinovat, a pak vzniká libovolný 
motiv. 
Na výstavě budou, kromě ukázek použití krajky 
na doplňky na šaty (např. límec), též předměty 
denního použití, jako je ubrus či prostírání, ale 
hlavně obrázky (např. slon, žirafa, želva, hlava 
koně, …) s nejrůznějšími motivy. Dále zde bude 
na herduli rozpracovaná jednoduchá vazba a po 
ukázce si budou moci zájemci sami vyzkoušet 
vytvořit kousek krajky. 

Jitka Šlosárková
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Kbely a Ottův slovník naučný
Dostal se nám do ruky Ottův slovník naučný z ro-
ku 1898 a zajímalo nás, co se o Kbelích vědělo 
před více jak sto lety. Přepis je doslovný. 
Kbely: 1) K., Kbel, ves v Čechách, hejt. Ml. 
Boleslav, okr. a fara N. Benátky, pš. St. Benátky; 
75 d., 525 ob. č. (1890), samoty N. Dvůr a Dra-
žický mlýn.

2) K., Kbel, ves t., hejt. a okr. Karlín, fara a pš. 
Vinoř; 92 d., 1054 ob. č. (1890), 3tř. šk., cihelna, 
výroba lepenky na střechy, dvůr a pivovar dědiců 

hr. Theob. Černína z Chuděnic. Ves připomíná se r. 1130; tehdy 
stávalo tu popluží vyšehradského kostela, kanovničí statek do 
r. 1420 a vladyčí a měšťanské statky, z nichž na jednom seděl 
Vacka z Křížovic a potom sirotkové Prokopa z Olšan, r. 1445 
Martin Mejsnár z Lužné, pak kapitula pražská, která jej prodala 
(1706) k Vinoři. Hr. Thun usadil zde Němce z Děčína, kteří se zde 
drželi do 1. pol. našeho stol. R. 1715 vymřela celá téměř ves na 
morovou ránu. 

3) K., Kbel, far. ves t., hejt. a okr. Přeštice, pš. Měčín; 46 d., 316 
ob. č. (1890), kostel Všech svatých  (1355 tar.), 3tř. šk., popl. 
dvůr. Mezi l. 1355 až 1364 
měli zde podací kostelní 
Bohuslav z Vlčí a Vyšemír 
z Kbel. Stávaly zde drobné 
statky, na nichž seděli různí 
rodové. V letech 1723 - 53 
kostel přifařen ke Švihovu, 
r. 1753 zřízena fara a r. 
1860 - 61 vystaven kostel.
4) K., Kbílky, Kbel Malý, 
osada t. u V. Kbel, hejt., 
okr. a pš. Kolín, fara 
Lošany; 8 d., 47 ob. č. 
(1890), popl. dvůr.
5) K. Velké, Kbel Velký, ves t.; 50 d,, 384 ob. č. (1890), fil. kostel 
Naneb. P. Marie. Alod. statek (178.42 ha) se zámečkem a dvorem 
Jana Frauenberka. Od počátku připomíná se rodina z Kbel, v XV. 
stol. Kasalických, v XVI. stol. vladyků z Prachňan, Dačických 
z Heslova, r. 1596 Václav Voděradský z Hrušova, r. 1607 Petr 
z Liebentálu, r. 1615 Hlaváčové z Vojenic, r. 1739 Náchodský 
z Neudorfu. Za války 30leté ves spálena, kostel postaven r. 1664, 
ale fara zanikla na vždy. R. 1874 kostel opět vyhořel. Srv. Hist. 
Sborník IV., str. 264.
Ottův slovník naučný, sv. XIV. 16/8 1898
Pozn.: Zajisté jste všichni pochopili, že našich Kbel se týká od-
stavec č. 2.

SezNet

Z naší knihovny…………

Vážení čtenáři,
jak již mnozí z vás jistě zaznamenali, v Místní knihovně Kbely do-
šlo počátkem letošního roku k další významné změně. Stala se plně 

automatizovanou pobočkou, kdy za pomoci čárových kódu, jimiž 
jsou označeny všechny knižní tituly, je provedena celková evidence 
čtenářů a veškerých výpůjček ve výpůjčním protokolu. Průběžně 
taktéž probíhá výměna starých papírových čtenářských průkazů za 
nové laminované průkazky s čárovým kódem čtenáře. 
Tato modernizace nám všem v budoucnu přinese kompletní 
a přesnou evidenci výpůjček, a usnadní tak veškeré knihovnické 
a informační služby. 
V této souvislosti bych velice ráda vyjádřila poděkování vedení ZŠ, 
jmenovitě paní ředitelce Janě Kocmanové, která uvolnila na výpomoc 
při evidenci a označování knižních titulů dva žáky 9. třídy ZŠ. 

V knihovně nadále úspěšně pokračují pravidelné literární a vzdě-
lávací programy pro MŠ a ZŠ. Programy se setkávají s úspěchem 
hlavně u začínajích čtenářů, kteří lační po nových dětských titulech. 
Máme opravdu radost z nárůstu mladých čtenářů. Touto skutečností 
lze mírně vyvrátit obecné povědomí o tom, že dnešní děti nečtou! 
Při stále se zvyšujících cenách knih je patrné, že čtenářská obec 
bude i v budoucnu hojně knihovnu využívat.
Z dalších kulturních aktivit bych ráda zmínila vernisáž výstavy 
kbelské obyvatelky Heleny Kratochvílové, která bude až do 
20. dubna v prostorách knihovny vystavovat své dřevořezby a foto-
grafie. Určitě se přijďte potěšit pohledem na krásná tvůrčí dílka.
 Výstavy dalších zajímavých osobností jsou připraveny i do bu-
doucna, tak doufám, že všechny návštěvníky naší knihovny potěší. 

O dalším dění vás budeme pravidelně informovat.
Za knihovnu Kbely Iveta Novotná
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POŠKOZOVÁNÍ CIZÍ VĚCI

Dobrý den, milí čtenáři, 
opět se spolu setkáváme prostřednictvím, troufám si již říci, pra-
videlných článků poskytujících zamyšlení a nabízejících rady jako 
součást prevence proti běžné pouliční kriminalitě. Tentokrát bude 
tématem trestná činnost nazývaná jako poškozování cizí věci.
Tímto názvem je přímo definován trestný čin v zákonném ustano-
vení § 257 trestního zákona jako jednání „kdo zničí, poškodí nebo 
učiní neupotřebitelnou cizí věc a způsobí tak na cizím majetku 
škodu ...“. 
Jako příklad lze uvést případ, který se stal v prosinci 2007 ve 
večerních hodinách v Praze 8, kdy dvacetiletý pachatel za pou-
žití úlomku betonu rozbil skleněnou výplň z bezpečnostního skla 
vstupních dveří panelového domu, čímž způsobil majiteli domu 
škodu ve výši přesahující 10 000,- Kč. 
Důvodem jeho jednání vybočujícího z mezí slušného lidského 
chování může být cokoliv. Dveře se staly překážkou pro vstup 
do domu za vytouženou přítelkyní, překážkou pro získání úkrytu 
před nepřízní počasí nebo terčem vybití negativních emocí podna-
pilého muže zkroušeného životem a alkoholickými nápoji či jiné. 
Důsledkem je však vždy poškození či zničení věci ke škodě toho, 
komu do té doby řádně plnila svoji funkci. 
Pokud se nás taková skutečnost bezprostředně netýká, přehlížíme 
ji s tím, že je přirozenou součástí dnešní společnosti. V případě, 
že se sami staneme poškozenými, zaměří se náš vztek vždy proti 
samotnému pachateli. Přitom si již nevzpomeneme, jak jsme byli 
lhostejní v podobné situaci, která se však stala někomu jinému. 
Nechci touto myšlenkou v žádném případě hájit předmětné zlo-
čince, kteří zajisté zaslouží potrestání. Chci však vyjádřit názor 

a upozornit na žalostný stav společenského styku, na míru empatie 
a chladnoucí mezilidské vztahy. 
Můžete samozřejmě namítat, že rozhodně není vaší starostí po-
máhat zajistit bezpečí občanů. O bezpečí občanů má především 
pečovat Policie České republiky a ve spolupráci s místními sa-
mosprávami a dalšími organizacemi realizovat jak preventivní, 
tak i represivní opatření. Vždyť žijeme v moderní společnosti, kde 
se dá využít i řady nových technologií v rámci situační prevence 
směřující k zamezení či znesnadnění páchání trestné činnosti jako 
jsou kamerové systémy, zabezpečovací zařízení apod. 
Uvědomme si však, že jsme bytosti společenské a bez vzájemné 
spolupráce, solidarity, empatie a celkově prosociálního chování 
jsou veškeré uváděné prostředky málo účinné či dokonce bez-
významné. Jak pro práci Policie České republiky, tak zejména 
pro občany samotné, je takovýto pozitivní způsob společenského 
styku nepostradatelnou součástí moderní demokratické společnosti 
a spokojeného života slušných občanů. 
Moje rada proto zní: „Nebuďte lhostejní ke svému nejbližšímu 
sociálnímu okolí, spolupracujte s Policií České republiky, a pomá-
hejte jí tak naplnit model Community policing, jako policii, která 
je službou občanům, tedy pro vás“. 

nprap. Bibiana Fuchsová
PČR OŘ Praha III

Šedá kronika 13. 2. 2008
V 8,45 hodin na přechodu u pošty přesvědčoval řidič osobního 
auta žačku 7 tř. ZŠ (13let), aby k němu nasedla, a že jí dá vever-
ku. Byla přijata opatření. Žáci proškoleni od 1. třídy.
Informujte, prosím, své známé - rodiče školáků a své okolí.

Před dvěma lety vznikl na naší škole školní 
parlament. Každá třída má své tři zástupce, 
kteří se účastní schůzí a sdělují ostatním 
spolužákům důležité informace, nové ná-
pady a aktuální problémy školy.

Školní parlament je rozdělen do těchto 
komisí:
1. Životní prostředí
2. Sport
3. Mezilidské vztahy
4. Nápady a zlepšováky
5. Prezentace a reprezentace školy
6. Kultura
7. Adopce Afrika
Záštitu nad danými komisemi převzali jed-
notliví učitelé. Celý parlament nyní vede pan 
učitel Švec, paní učitelky Stejskalová a Zik-
mundová a za paní učitelku Hazlbauerovou 
paní učitelka Nováková.
K akcím, které se nám líbily a snad se nám 
i povedly, patří letošní den otevřených 
dveří a určitě každoroční pohádkový zápis 
do prvních tříd. Všichni rádi vzpomínáme 

na noční zasedání parlamentu, kdy jsme 
si zahráli, vyřešili mnoho problémů, ale 
hlavně se společně poznali a užili si spous-
tu legrace. Nemůžeme nevzpomenout na 
loňský Den učitelů, kdy jsme si na vlastní 
kůži alespoň na jednu hodinu zkusili ná-
ročné povolání našich učitelů. Důležitými 
akcemi parlamentu jsou akce charitativní. 
Spolu se svými učiteli financujeme v rámci 
projektu Adopce Afrika dva africké chlapce, 
a podílíme se tak na jejich školním vzdělání. 
Ve spolupráci se školní družinou jsme se 
zúčastnili projektu Sluníčko pro úsměv 
dětí a získanou finanční částku jsme předali 
dětem v dětském domově.
 Vítáme také velmi vstřícný přístup vedení 
školy, který nám umožnil například netra-
diční oslavy vánočních a velikonočních 
svátků. Formy byly různé – zajímavé pro-
jekty, karnevalový rej atd. Nezapomínáme 
také řešit problémy, které mezi námi 
vznikají. Kdo chce přímo, může se svěřit, 
na ostatní čeká naše bednička problémů, 
nápadů a zlepšováků.
 Letošní školní rok ještě nekončí a my se tě-

šíme na další plánované akce. Každá komise 
určitě přispěje svou troškou do mlýna…
Marcela Schneiberková a Kateřina Laciná, 
VIII. B

Parlament na naší škole
Jak jste si jistě se zájmem přečetli, parla-
ment na naší škole žije, překypuje spoustou 
nápadů, ale hlavně se stává pro nás tím 
opravdovým partnerem, se kterým se nám 
daří zvládat problémy, ale i spoustu akcí, 
kterých se zúčastňujeme. Tou poslední, 
o které žáci psali, byl mimořádně úspěšný 
den otevřených dveří. Velká návštěvnost, 
spokojení rodiče a veselé děti. Naši žáci do-
kázali svými činnostmi zaujmout a přesvěd-
čit rodiče o tom, že moderní výuka může být 
i zábavná. Předváděné prezentace našich 
žáků byly velmi kvalitní. Všem zúčastně-
ným se na naší škole líbilo, a proto i touto 
cestou chci poděkovat našemu parlamentu 
za vynikající reprezentaci školy. 

Mgr. Jana Kocmanová 
řed. školy

Škola

Školní parlament na Základní škole Kbely
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ATVS PALESTRA – VOŠ, spol. s r. o.
Jsme tu s vámi už 10 let. Co o nás víte? Před 10 lety nám připadala 
budova školy obrovská. Dnes jsou prostory zcela využity. Studují 
u nás studenti z celé republiky. 
Studijní obory Management sportu a Pedagogika volného času 

jsou realizovány for-
mou tříletého denní-
ho a tří a půlletého 
dálkového studia. 
Dálková forma stu-
dia je určena pře-
devším zájemcům 
z praxe, kteří si chtě-
jí zvýšit kvalifikaci, 
a vrcholovým spor-

tovcům, kteří z důvodu tréninkového zatížení nemohou navštěvovat 
denní studium. Studium je zakončeno absolutoriem a absolventi 
školy získávají titul DiS – diplomovaný specialista.
Management sportu – cílem studia je připravit kvalifikované 
odborníky pro širokou oblast tělovýchovy a sportu. Absolvent je 
připraven organizovat a vést tělovýchovné a sportovní aktivity 
všech věkových skupin.
Pedagogika volného času – cílem studia je připravit kvalifikované 
odborníky pro širokou oblast volného času.
S některými úspěšnými a zajímavými studenty – sportovci bychom 
vás chtěli v některém z příštích vydání „Kbeláku“ seznámit blíže. 
To ale není všechno. Pro širokou veřejnost pořádá škola nejen plno 
rekvalifikačních kurzů, ale i organizuje a nebo se spolupodílí na 
řadě významných sportovních akcí jako je například vámi dobře 
známá „Kbelská 10“ nebo „Pražský mezinárodní maraton“ apod.  
Naši studenti masírují a pomáhají s organizací. V rámci odborné 

VIRÓZY TRÁPÍ I NAŠE DOMÁCÍ MILÁČKY
S blížícím se jarním obdobím přicházejí ruku v ruce také vlny různých virových chřipkových onemocnění jako jsou rýma, zánět horních 
cest dýchacích, zápal plic, ale také různé formy onemocnění žaludečního a zažívacího aparátu, komplexně nazývané jako střevní chřip-
ka. Tato onemocnění se týkají nejen nás lidí, ale bohužel jsou tímto komplexem viróz následně postiženi a zasaženi i naši spolubydlící 
čtyřnozí mazlíčci, a to především pejskové a kočičky.
K přenosu vždy dochází ve směru člověk - zvíře, tzn., že pes či kočka se nakazí od svého 
nemocného pána či jiného člena rodiny, případně od návštěvy, avšak opačný přenos, aby 
náš čtyřnohý mazlíček nakazil následně celou rodinu, je více méně vyloučený.
Proto při jakémkoliv chřipkovém či jiném virovém onemocnění u vás doma jsou v poten-
ciálním ohrožení vaši domácí mazlíčci, a to především psi trpasličích a malých plemen  
jako jsou yorshire teriér, bišonek, maltézáček, toy a trpasličí pudl, pražský krysařík, srnčí 
ratlík, shi-tzu a další menší psí plemena. Onemocnět však mohou i psi středních a velkých 
plemen, avšak ti mají přece jen větší odolnost a přirozenou imunitu.
Pokud s námi naši mazlíčci obývají společné bytové prostory, jako že z velké většiny ano, 
měli bychom se po dobu naší nemoci vyvarovat jakéhokoliv blízkého kontaktu s nimi, 
i když jsem si vědom, že je tato rada z kategorie nesplnitelných či nemožných!   
Pro prevenci a případné zmírnění průběhu onemocnění doporučuji dodržovat zásady 
správné výživy našich miláčků, a to je především kvalitní granulovaná suchá strava v kategorii superprémium, příp. prémium, omezit 
či vyloučit stravu konzervovanou či stravu „ze stolu“, zkrátit na dobu nezbytně nutnou vycházky v době sychravého a vlhkého počasí. 
Také používání nepromokavých oblečků, případně “psích bačkor“, tj. chráničů tlapek, je více než vhodné. V poslední době se na trhu 
objevují veterinární probiotika řady Protexin, která jsou určena jak k prevenci, tak k následné léčbě virových onemocnění trávicího 
aparátu, a která dosahují vynikajících výsledů, ale o tom snad někdy příště... Distributorem těchto produktů je firma Panda Plus, spol. 
s r. o., a jsou k sehnání u většiny veterinárních lékařů.
Samozřejmě při zjištění jakýchkoliv příznaků onemocnění našich čtyřnohých miláčků vřele doporučuji navštívit svého veterináře, který 
jistě pomůže průběh nemoci zmírnit, a urychlit tak uzdravení, aby s námi mohli naši miláčci sdílet příjemné chvíle radosti a pohody 
a být nám zároveň věrnými a oddanými společníky v dobrém i zlém v našich domovech..... 

MVDr. Vladimír Lukáš, veterinární ambulance Kbely

praxe dále jezdí i jako instruktoři na lyžařské kurzy nebo školy 
v přírodě – nabízíme spolupráci školám v této oblasti (www.pa-
lestra.cz, info@palestra.cz).

„Kbelská 10“
Letošní ročník „Kbelské 10“ se díky orkánu Emma musel na po-
slední chvíli odvolat. Orkán těsně před startem závodu kompletně 
smetl celé organizační zázemí i s tratí. Tímto nám vznikly značné 
finanční škody. Městská policie i Policie ČR, které nám pomáhaly 
zajišťovat trať, nedoporučily odstartování závodu. Z těchto důvodů 
musel být start zrušen. Významně nám v letošním 22. ročníku po-
mohli sponzoři, kteří přesto, že byl start zrušen, se k nám neotočili 
zády a pomohli nám zmírnit finanční škody vzniklé odvoláním 

závodu. Tímto musíme poděkovat zejména firmě Knauf (se sídlem 
ve Kbelích), která je generálním partnerem závodu.   
Náhradní termín se nám vzhledem k vytíženosti studentů školy 
nepodařilo do letošního programu akcí zařadit. I přesto doufáme, 
že se všichni příznivci za rok první březnovou sobotu 7. 3. 2009 
opět sejdou na startu. 

PaedDr. Vladimíra Kohoutová
výkonná ředitelka 
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STAVEBNÍ PROJEKTY NABÍZÍM 
pro rekonstrukce bytových jader, 

rekonstrukce a novostavby rodinných domů. 
Tel.: 723 858 248

Sport

Obhajoba mistrovského titulu
V loňském roce získali mladší dorostenci pozemního hokeje 
Sokola Kbely titul mistra České republiky v halovém hokeji 
2007.

Po družstvech mladších a starších žáků to byl třetí mistrovský 
titul našeho oddílu.
Úspěch v letošním roce zaznamenali mladší dorostenci, kteří 
obhájili titul z loňského roku a stali se mistry České republiky 
pro rok 2008, postupně zvítězili nad Plzeňskými Liticemi 5:3,
Bolevcem 7:0, Hostivaří 7:1, Pragou 2:1, Hradcem Králové 
5:0, Rakovníkem 7:3 a Slávii Praha 5:2, zaváhali až v nástavbě 
s HC Praga 1:2, ale 
i  tak v celkovém 
součtu vzájemných 
zápasů a umístění 
v základní časti to 
stačilo na 1. místo.

T. Vohnický byl vy-
hlášen nej lepším 
střelcem (24 branek) 
a J. Zelenka nejlep-
ším brankářem.

Jarní kosmetické tipy
Ráda bych vás přivítala v nové rubrice kosmetického okénka. 
Pokaždé probereme jedno téma, které vás zasvětí do tajů krásy vaší 
pleti. Bohužel máme jen omezené místečko na rady, tak mé rady 
budou velmi strohé, ale co nejvýstižnější. Pokud vás neuspokojí, 
můžete se mnou své problémy konzultovat osobně. 
Naše pleť byla během zimních měsíců vystavována jak chladné-
mu počasí venku, tak i suchému teplému vzduchu ve vytápěných 
prostorách. To způsobuje, že je pleť citlivější, sušší a leckdy po-
drážděná. Proto bychom péči o pleť měli věnovat v tomto období 
větší pozornost.
Každý z nás přece touží po dokonalé pleti.
K tomu je potřeba dodržovat tři základní kroky: čištění, výživa 
a hlavně hydratace pleti.
Čištění pleti dvakrát denně lze považovat za nutnost, pokud chceme, 
aby naše pleť byla zdravá. Abychom předešli negativním vlivům 
životního prostředí a následkům stresu, podpořili přirozený proces 

regenerace kožních buněk, je čištění, výživa a hydratace absolutním 
minimem pro zachování zdravého vzhledu vaší pleti.
Neměli bychom také zapomenout na pitný režim a dostatek vitami-
nů. To vše má vliv na naši pleť! Vitamin C, jak je známo, je velký 
antioxidant. Bojuje mimo jiné proti volným radikálům, nepříteli 
naší pleti. Taktéž v nemalé míře se na tom podílí zinek, který po-
máhá udržovat pleť zdravou a chrání ji proti infekcím.
Toto jsou jedny ze základních rad, jak udržet pleť zdravou a přiro-
zeně krásnou. V příštím díle si popovídáme o jarním líčení. 
Už nyní se na vás těší  

SYLVIA  BĚLOVÁ, kosmetička, vizážistka 
Salon Sylvia, Kbely

Na společné fotografii zleva stojící vedoucí družstva J. Zelenka st., 
M. Kolář, M. Herman, L. Beníšek, T. Vohnický, V. Toman, trenér 
M. Holoda, zleva sedící Filip Kučera, František Kučera, T. Souček, 
T. Holub a brankář J. Zelenka ml. 

Kačmařík Jiří 
předseda odd. poz. hokeje

Okénko



21

(pokračování z minulého čísla)
Vzduchoplavba II.
Lze pozorovati, že až do roku 1783 věnová-
na různými lidmi pozornost umělému letu, 
slepému to napodobení ptáka, až na některé 
odchylné výjimky. Tak pokoušel se r. 1670 
P. Francisco de Lana navrhnouti duté koule 
s kovovým obalem a při tom vzduchoprázdné, 
které by unesly loďku, řízenou plachtami.
Dne 8. srpna 1709 Don Guzman sestrojil 
koš papírem polepený a zahřátým vzduchem 
vznesl se do výše a opět, ač s malou nehodou 
- přistál. To by vlastně znamenalo, že byl 
předchůdce vynálezců balonu.
Ale již starověk tušil, co teprve koncem věku 
osmnáctého stalo se skutkem. Hellenská báj 
zmiňuje se o tom, kterak Helle unikla vzdu-
chem a přes moře, do něhož se konečně sřítila 
a které dosud sluje Hellespontos.
Strabo zmiňuje se o sektě Hyperborejců, 
vznášejících se ve vzduchu. Podobně vysky-
tují se ještě bajky jiné, které však nemohou 
míti přirozeně nic společného se skutečným 
vývinem vzduchoplavby.
Dne  18 .  l i s t opadu  vypus t i l i  b r a t ř i 
Montgolfierové v Bougis u Paříže první 
pokusný balon opatřený zahřátým vzduchem 
a prvý veřejný vzlet provedli oba bratři dne 
5. června 1783 v rodném městečku Annonay 
v balonu z papíru vyloženém plátnem, jehož 
objem byl 34 m. Po nich sluly takové balo-

ny „montgolfiery“. Od 
tohoto dne množily se 
plavby balonové, zejmé-
na ve Francii mírou pro 
tehdejší dobu úžasnou. 
Nezvyklost nového zjevu 
a myšlénka ovládati živel 
vzdušný, porušila rovno-
váhu střízlivého úsudku 
i u lidí jinak rozumných, 

takže význam nového objevu povětšině byl 
daleko přeceňován. Pro věc samu nemají tedy 
plavby balonové, pořádané v oné první době, 
valné důležitosti. Byly konány více za účelem, 
aby se různí snaživci mohli v očích vysokých 
kruhů objeviti jako hrdinové anebo lidé učení, 
případně aby uplatniti se mohly bombastické 
fráse a řeči lidí ješitných a chudých duchem. 
Ale věc sama zůstala na holičkách a ustoupila 
plané okázalosti a jalové povrchnosti.
Tím spíše sluší se zmíniti o vážném snažení 
prof. Charlesa, aby balon mohl dostoupiti 
i větší výše. Naplnil balon, jehož obal byl již 
napuštěn roztokem kaučuku, vodíkem a dne 
29. srpna 1783 na poli Martově u Paříže vzne-
sl se balon do značné výše. Veškeré dosavadní 
plavby konaly se bez účastníků, a proto vznik-
lo záhy přání, aby plaveb zúčastnil se i člověk. 
Avšak ani bratři Montgolfierové, ani Charles 
nejevili k tomu valné chuti. Sám král Ludvík 
XVI. nechtěl vydati v nebezpečí životy lidské 
a určil pro onu plavbu dva k smrti odsouzené 
zločince. Ale proti tomu vzepřela se hrdost 
mladého šlechtice Pilátre de Roziéra, který 
sám se odhodlal k účastenství. Po marném 
hlasu varovném vstoupil mladý nadšenec do 

loďky balonové, která tvořila galerii na spod-
ním zakončení balonu. Provázel jej marquis 
de Arlandes. Plavba konala se dne 21. listo-
padu 1783 ze zahrady zámku la Muette a oba 
zaplatili to smrtí. Záhy po této první plavbě 
vznesli se do vzduchu Charles a Robert dne 
1. prosince 1783. Zájem o vzduchoplavbu 
nyní rychle stoupal. Rok 1783 čítal pouze 4 
vzduchoplavce, ale rok následující již 52 lidí, 
kteří chopili se nové vymoženosti.
Další potěšitelný pří-
znak oné doby prvních 
plaveb balonových jest 
upotřebení balonu ve 
službách meteorologie. 
Vzniklo přání vědec-
kých kruhů prozkouma-
ti atmosférické poměry 
v různých výších a pod-
niknuty vzlety balono-
vé, zajímavé značnými 
výsledky pro tehdejší 
dobu. Balony plněné 
zahřátým vzduchem 
dosáhly výše jen 800 metrů. Za to již roku 
1783 sám Charles dostoupil výše 3000 m. 
Tato výše přesahuje hospic sv. Bernarda 
(2474 m) a i onu, do které se odváží vlaštov-
ka. Do 4000 m vznáší se sokol, což odpovídá 
vrcholkům hor švýcarských a tyrolských. 
Ve výši 4979 m leží nejvyšší obydlené místo 
světa, vesnice Thok-Inling v Tibetu. Orel 
vyhledává až i výšky 5500 m, 
což odpovídá asi americké hoře 
Cotopaxi, jejíž kráter obklopen 
jest věčným ledem a sněhem.
Veškeré tyto výšky překonal 
dávno již člověk. Dne 27. čer-
vence 1850 vystoupili Bixio 
a Barral do výše 6500 m. Dne 
2. listopadu 1852 dosáhl Walsh 
6989 m, ale již dávno před tím, 
totiž r. 1804 vyletěl Gay-Lussac 
7016 m vysoko. Roku 1874 
dne 22. března Croce-Spinelli 
a Sivel znamenají 7300 m a dne 
5. září 1862 Glaisher ve výši 
8838 m ztrácí vědomí.
Tak osměluje se člověk neu-
stále dále a dále, aby uplatnil 
v přírodě svá práva. Avšak nikoliv beztrestně 
odvažuje se člověk k výšinám, až dosud pro 
něj nedostupným. Životy jednotlivců ozna-
čují pak dráhu, kterou razil duch lidský vědě 
a pokroku. Výšky shora uvedené překonány 
byly však značně v době novější. Uplatňuje 
se zde stará zkušenost, že postupem kultury 
stávají se prostředky její nejen dokonalejší, 
ale i odvážnější. Proto stoupá s dostoupenou 
výší i počet přinesených obětí.
Balon uplatnil se však i jiným způsobem. 
Záhy po vynálezu kulovitého balonu jevila 
se snaha použíti ho pro službu vojenskou. 
Závislost jeho od panujících proudů vzducho-
vých, a tudíž i nespolehlivost, vedly k použití 
balonu upoutaného. Roku 1794 zřízena byla 
ve Francii zvláštní setnina vzduchoplavecká 

a upoutaný balon „Entre-prenant“ konal dobré 
služby v tažení proti Rakušanům. Téhož roku 
byla zřízena ještě druhá setnina, ale o pět roků 
později oddíly tyto byly opět rozpuštěny. Přes 
to jevila se již tehdy obava, že by jednou 
vzduchoplavecká výzbroj ohrožovati mohla 
mír sousedního státu. Zejména Anglie, která 
má i dnes báječný respekt před německými 
Zeppeliny, obávala se již za času Napoleona 
I. vpádu francouzské armády do Anglie. 

Satirický obrázek 
z r. 1804 znázorňuje 
nám velice naivním 
způsobem přistání 
vzdušné armády na 
břehu angl ickém 
a zároveň značný 
počet balonů a draků. 
Obrázek vzhledem 
k dnešním poměrům 
nepostrádá jisté zají-
mavosti. Značných 
výsledků docíleno 
bylo upoutaným ba-

lonem v americkém tažení válečném r. 1861—
1862 a stejně i ve válce německo-francouzské 
r. 1870—1871. Upoutaný balon kulatého 
tvaru má však nevýhodu, že při větru nastává 
kymácení a tím i nesnadné pozorování okolní 
krajiny a předmětů tam se vyskytujících. Z té 
příčiny vešel poslední doby v užívání upou-
taný balon drakovitý, který i při značném 

větru o rychlosti 15 a více 
metrů za vteřinu zachovává 
svou polohu. Sestává z balonu 
válcovitého tvaru, který má 
za zadní spodní části svou 
připevněný vak housenkovitý. 
Objem balonu udržován jest 
balonettem uvnitř umístěným. 
Těleso balonu postaveno jest 
proti proudu větrů a zavěšený 
vak, jehož vnitřkem proudí 
vzduch, udržuje balon v žá-
daném směru a zjednává jeho 
stabilitu. Budiž zde učiněna 
zmínka o balonu jen částečně 
upoutaném pomocí lana vleč-
ného. Balonu takového použil 
při své výpravě k severní točně 

Andrée. Chtěl docíliti tím, že lano dotýká se 
neustále země (nebo vody), kdežto těleso 
balonové plove v mediu vzduchovém, jakýsi 
účinek differenciální, který by nastalým 
brzděním jedné části umožnil zároveň řízení 
druhé části, totiž tělesa balonového pomocí 
plachty. V zásadě nelze upírati myšlence této 
oprávněnosti, ale pochybovati dlužno o prak-
tické její ceně vzhledem k nespolehlivým 
poměrům proudů vzdušných. André opustil 
Dánský ostrov (na Špicberkách) a chtěl vyu-
žitkovati jižního větru, kterým by urazil cestu 
asi 3000-4000 kilometrů k severo-západnímu 
pobřeží Ameriky anebo k pobřeží východní 
Sibiře. Jak známo, projekt se nezdařil.
-Pokračování příště- 

SezNet

Technika a historie
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